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بحران آب و تنش آبی در کشور و به ویژه شهرها دو دهه است 
که به مســئله اصلی کشور مبدل شده اما متاسفانه از نظر راه 
حل به رده های پایین جدول رســیدگی سقوط کرده است ! 
همه ســاله در آغاز فصل تابستان مسئله اب جدی و جدی تر 
می شود اما با آغاز فصل بارش به یکباره انگار مسئله حل شده 

و تا سال بعد که ببینیم چه می شود!.
بحران آب امروزه منطقه خاورمیانه به ویژه حوزه اقلیمی ما را 
دچار چالشــهای جدی کرده و نگرانی برای تامین آب هرروز 
بیش از گذشته کشورهای منطقه را با دشواری روبرو می کند 

و خطراتی را برای مردم ایجاد میکند!.
بخشــی از تنش آبی را به تغییرات اقلیمی ، بخشی را به عدم 
تعهد همســایگان کشور به پرداخت حق ابه و بخشی دیگر را 
ناشی از مصرف مردم دانستیم ! اما همه اینها هست و نیست!.

بحران اب در کشوری که در اقلیم گرم و خشک است مسئله 
تازه ای نیســت گذشتگان ما هموراه نســبت به این مسئله 
حســاس بودند و با راهکارهای ویژه ســعی در مدیریت آب 
داشــتند؛ اما امروزه به رغم رشــد تکنولــوژی بهره گیری از 
ظرفیت های بومی و محلی برای حفظ آب به حاشــیه رانده 
شــده و درعین حال تصویر هایی بدون ضابطه از مدرن شدن 

به نمایش گذاشته می شود!.
در واقع مساله بسیار جدی است آن گونه که برخی جنگ های 

آینده در برسر مدیریت و مالکیت آب دانسته اند ! 
درایران این مهم روزبه روز حادتر می شــود ،ایجاد چاههای 
عمیق و نیمه عمیق برای بیرون کشیدن آب زیر زمینی منجر 
به بروز فاجعه ای به نام فرونشســت شده است و در کنار آن 
، رها ســازی سیلابها و خســارت بار کردن آنها و بی توجهی 
به لایروبی مســیل ها و رودخانه ها و ایجاد تاسیسات وسازه 
ها  به روی رودخانه ها به بهانه اســتفاده از زمین به خصوص 
در شــهرها منجر به بروز خســارت های سنگین برای کشور 
شده است؛ ســیل اخیر جوانرود و ســیل ها ی سال 1400 و 
.... جمگلی بیانگر بی توجهی به منابع آبی اســت که از طریق 
سیلاب به سوی سرزمین ما روان می شود و تنها خسارت های 

خودساخته مدیریتی  برجای می ماند و دیگر هیچ ! 
سیلی که در درواز ه قران شیراز در سال 1398 آمد و خسارت 
های جانی و مالی آن هنوز دامنگیر این شــهر اســت تجربه 
بسیار آشــکار از نا کارامدی مدیریت سازه در شهرهاست!. با 
این وجود با داشــتن این منابع آبی و حفاری زمین سرزمین 
زلزله خیر خود را بــی دفاع در برابر تکانه های زلزله رها می 

کنیم !
آب موجود در کشــور نیازمند مدیریت و برنامه ریز ی است 
بی توجهی به ســاخت فاضلاب و استحصال آب از یک سو و 
نداشــتن برنامه مشــخص برای جمع آوری سیلابها و و فشار 
بر لایه های زیرین زمین بســتری برای از دســت دادن مایه 
حیات اســت، آب !. دراین میانه برخی تحلیل ها و سخنان نیز 
قابل تامل است سخنان اخیر معاون وزارت جهاد وکشاورزی 
کــه ایران می تواند آب دو میلیارد نفر را تامین کند درحالیکه 
سیســتان و بلوچســتان از بی آبی در رنج است ! و دشتهای 
شادگان و هورها از بی آبی خشک شدند و مردم حاشیه غربی 

و مرکزی کشور از تند بادهای خاک ناشی از خشکی زمین در 
رنج هستند جای بسی شگفتی است!. 

درایــن میــان گــزارش هــا حکایــت از امری دیگــر دارد 
»پیش بینی هــا حاکی از ادامه خشکســالی و کاهش بارش ها 
در کشور اســت و مصرف آب های ســطحی به بالاترین حد 
خود رسیده است همچنین نیمی از آبخوان های کشور نیز در 
آســتانه خشک شدن کامل قرار دارند که این مسئله می تواند 
معیشت و تأمین آب شرب میلیون ها ایرانی را تحت تأثیر قرار 
دهد. فرونشســت نیز 49 درصد مردم را درگیر کرده و 380 
شهر و 9200 روســتا در معرض خطر فرونشست زمین واقع 

شده اند.«
دراین میان بی توجهی به کشــت محصولات پر مصرف آب از 
یک سو و عدم سرمایه گذاری بر آبیاری تکنولوژیک و استفاده 
از روشــهای سنتی بســتری برای مصرف بیش از حد آب در 
کشاورزی شده است انگونه که در گزارش امده امطابق آخرین 
اطلاعات از وزارت جهاد کشاورزی، 9 میلیون هکتار از اراضی 
باغی و زراعی به صورت آبی کشــت می شــود و شش میلیون 
هکتار هم از نوع دیم اســت و سالانه حدود 135 میلیون تن 
انواع محصول زراعی، باغی، دامی و... در کشور تولید می شود 
کــه 10 میلیون تن از آن صادر شــده و شــش میلیارد دلار 
درآمد ارزی نصیب کشــور می کند اما در مقابل آن ســالانه 
حدود 20  تا 30 میلیون تن محصولات موردنیاز کشــاورزی 
وارد می شود که از این نظر تراز تجاری کشاورزی کشور منفی 
اســت«. او افزود: »چرا برای جلوگیــری از چند میلیارد دلار 
واردات در کشــوری که با کمبود آب روبه روست، چغندرقند 
کشت می شــود تا 500 هزار تن شکر تولید شود و نیشکری 
کشــت می شود که به ســه میلیارد مترمکعب آب نیاز دارد و 
درنهایت یک  میلیون تن شــکر تولید می شــود که قیمت آن 
کمتر از یک  میلیارد دلار اســت.« امــا همچنان در بر همان 
پاشنه می چرخد ، سدسازی ها و افتتاح سدها بدون توجه به 
وضعیت اقلیمی و خشکســالی از یک سو و برداشت بی رویه 
از منابــع زیر زمینی اب و ابخوان ها از ســوی دیگر به همراه 
کشــت بی رویه محصولات پر مصرف و عدم سرمایه گذاری 
بر فاضلاب امری اســت که همچنان ادامــه دارد ! جالب این 
جاســت که تهران به عنوان اولین شهردر کشور که بیشترین 
میــزان خطوط فاضلاب را در اختیــار دارد به دلیل همکاری 
مشترک دولت و شــهرداری و تقریبا بیش از دوسوم شهر از 
این امکانات برخوردار شــده اند هنوز نســبت به تصفیه خانه 
ها ی فاضلاب با مشــکلات روبه رو اســت!. ازاین روشاید بهتر 
است به جای سد سازی باید روی باز یافت آب تمرکز کرد واز 
امکانات محدود برای کارهای اصولی بهره گرفت ! طرح های 
آمایش سرزمین جملگی مســئله آب را جدی دانسته اند اما 

کم توجهی به آنها منجر به وضعیت کنونی شده است!. 
دراین میان ظاهرا مدیریت شــهری باید آستین بالا بزند واز 
ظرفیت های خود در امر بازیافت آب هزینه لازم را در شهرها 
با کمک دولت به شــرط پذیرش دولت ! همکاری کند و طی 
مدت کوتاه این مشکل را مرتفع کند وگرنه مسئله اب آواری 

بر سر شهرها خواهد شد!. 
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آرمان امروز:  بعد از اینکه شهردار تهران خود  خبر از کشف پرونده فساد 
20 هزار میلیاردی در شهرداری تهران داد، روز گذشته عضو شورای شهر 
تهران از شهردار خواست تا در کنار افشاگری های رسانه ای، جزئیات این 
پرونده را در اختیار اعضای شورا قرار دهد. فساد در شهرداری تهران شاید 
تاریخی داشته باشد به قدمت عمر بلدیه. موضوعی که گرچه هر همواره 

توسط شهرداران مختلف تکذیب و تلاش می شود ...

آرمان امروز: یکی از انتقادات از دولت ســیزدهم افزایش قابل توجه 
حضور امام صادقی ها )فارغ التحصیلان دانشگاه امام صادق)ع(( در کابینه 
خود بود. منتقدان مدعی هســتند که فراغ التحصیلی از یک داشنگاه 
به تنهایی نمی تواند نشان از کارآمدی مسئول مورد نظر باشد. حالا دیوان 
عدالت اداری در جدیدترین ابلاغ خود اعلام کرده که اشتعال تمام وقت 

و همزمان اعضای هیات علمی در دستگاه های اجرایی...

آرمان امروز: پس از اینکه »بهزاد نبوی«، رییس سابق »جبهه اصلاحات« هفته گذشته 
اعلام کرد که نفرات جدید این جبهه اعلام خواهند شد، رفته رفته برخی از تحلیل گران و 

رسانه ها بررسی و آسیب شناسی طیف اصلاحات را در دستور کار قرار دادند. در این مورد 
باید بگوییم که نه تنها جبهه اصلاحات بلکه هر طیف سیاسی باید از فضای ...

»آرمان امروز« در گفت وگو با عضو شورای شهر تهران 

پرونده فساد 20 هزار میلیاردی 
»بهشت« چه شد؟!

با حکم دیوان عدالت اداری صورت گرفت

خروج اجباری چهار 
»امام صادقی« از دولت
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»آرمان امروز« گزارش می دهد؛

در گفت وگو با »آرمان امروز« مطرح شد

 نامه هایی از واشنگتن 
پاسخ هایی از تهران

بی سابقه ترین برکناری 35 رئیس دانشگاه 

 بیدار شوید، آرامگاه سعدی 
در آستانه تخریب!

آرمـان امـروز: مقام ارشـد وزارت خارجـه دولت بایدن 
در اظهاراتـی عنـوان کرد که همیشـه اعلام کـرده ایم 

توانایـی ارتبـاط بـا ایـران و انتقـال و ارسـال پیام هـای 
خـود بـه ایـران را در هـر زمانـی که به نفـع ...

آرمـان امـروز: آرامـگاه شـیخ اجـل، سـعدی شـیرازی در دامنـه کوه شـمالی 
شـیراز )فهندژ( وبولواربوسـتان، درجوار باغ تاریخی دلگشا، در محله قدیمی 
سـعدی شـیراز و درسـه کیلومتـری آرامـگاه لسـان الغیـب حافـظ شـیرازی از 
جملـه بنا های معـروف فرهنگی، ادبی، هنـری و تاریخی کشـور و محل دفن 

بزرگتریـن شاعرپارسـی گـوی قرن هفتم اسـت که بواسـطه ...

در گفت وگو با »آرمان امروز« مطرح شد:

بی برنامه تر از اصولگرایان نیستیم
از  خبری  از  اینجا  خبری   اینجا 

نیست داده شده  نیستوعده های  داده شده  وعده های 
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دربی داریم، چه دربیوقتی آب در ایران نباشد، حیات چیست !
بحران آب و تنش آبی در کشور و به ویژه شهرها دو 
دهه است که به مسئله اصلی کشور مبدل شده اما 
متاسفانه از نظر راه حل به رده های پایین جدول 

رسیدگی سقوط کرده است ! ...

با پیروزی دو تیم استقلال و پرسپولیس و رد و بدل 
شدن 8 گل در دو مسابقه نیمه نهایی جام حذفی 
مقابل تیم های نساجی و هوادار، حالا میلیون ها 

نفر منتظر روز چهارشنبه 10 خرداد...

یادداشتیادداشتسرمقالهسرمقاله
احمد علم الهدی»آرمان امروز«  بررسی کرد:

وقتی آب در ایران نباشد حیات چیست !
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خروج اجباری چهار 
»امام صادقی« از دولت

آرمان امروز، گروه سیاسی: یکی از انتقادات 
از دولت ســیزدهم افزایش قابل توجه حضور 
امام صادقی ها )فارغ التحصیلان دانشــگاه امام 
صادق)ع(( در کابینه خود بود. منتقدان مدعی 
هســتند که فراغ التحصیلی از یک داشــنگاه 
به تنهایی نمی تواند نشان از کارآمدی مسئول 
مورد نظر باشــد. حالا دیوان عدالت اداری در 
جدیدترین ابلاغ خود اعلام کرده که اشــتعال 
تمام وقــت و همزمان اعضای هیات علمی در 
دستگاه های اجرایی پس از این ممنوع خواهد 
بود. به گــزارش خبرآنلاین طبــق این قانون 
افرادی چون »حجت الله عبدالملکی«، مشاور 
رییــس جمهور، »محمدهــادی زاهدی وفا«، 
رییس مؤسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت 
و برنامه ریزی »احسان خاندوزی«، وزیر اقتصاد 
و »وحیــد یامین پور«، معــاون وزیر ورزش و 
جوانان از دولــت کنار خواهند رفت. ماموریت 
اعضای هیات علمی دانشگاه های غیر دولتی به 

دولت طبق قانون امکان پذیر نیست.
دانشــگاه امام صادق)ع( قراربود که مدیران 
و چهره هاي سیاســي، اقتصادي، اجتماعي و 
... آینده جمهوري اســلامي ایران را تربیت 
کنــد. باتوجه به درجه علمي این دانشــگاه 
ولي فارغ التحصیلان آن نتوانستند انتظارات 
را در زمینــه حکمراني برآورده کنند. برخي 
معتقدند که حضور جریان موســوم به امام  
صادقي هــا یکي از دلیــل ناکارآمدي دولت 

سیزدهم است. 
برکسي پوشیده نیست که هم داخل کابینه و 
هم فضاي بیروني دولت ســیزدهم در تصرف 
نیروهاي موسوم به امام صادقي ها است. همانطور 
که از عملکرد بیش از دو سال دولت مشخص 
است، وضعیت کنوني کشور دچار ناکارآمدي 
شده و در همه زمینه هاي اجرایي چالش هاي 
جدي وجود دارد که کابینه ســیزدهم در حل 
آنها ناتوان ظاهر شده است. این تیم مدیریتي 
که با حمایت پایداري چي ها و احمد علم الهدي، 
وارد پاســتور شده اند وضعیت را براي مدیریت 
اجرایي دشــوار کرده اند. به نوعــي که در این 
شــرایط کاري از دست ابراهیم رییسي هم بر 
نمي آید. امیدواریم که در تغییر و تحولاتي که 
در دســتور کار دولت قرار گرفته است، شاهده 

خروج این تیم مدیریتي ناکارآمد باشیم.

آرمان امروز، گروه سیاسی: پس از اینکه 
»مصطفی میرسلیم«، سیاستمدار قدیمی و 
عضو حزب موتلفه اسلامی روی آنتن زنده 
رسانه ملی از خودرو سازان داخلی حمایت 
کرد حجمه های منفی زیادی نسبت به این 
حزب که نفوذ زیادی در بازار دارد در فضای 
مجازی شــکل گرفت، همچنین برخی به 
ساعت لاکچری این نمانیده مجلس اشاره 
کردند و معتقد بودند که او از رانت موجود 
در صنعــت خودرو دفاع می کند. در همین 
زمینه اســدالله بادامچیان، دبیر کل موتلفه 
اســلامی مدعی شد که اسمی از موتلفه در 

»رانت و مفاسد« نیست.
»اسدالله بادامچیان«، دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی گفت: با یاد کردن از مرحوم »عسگر 
اولادی« گفت: این مرد بزرگ عضو موتلفه، 
با تحمل همه رنج هــا و خطوط افراطی و 
تنگ نظری ها مرحوم عســگر اولادی در 
وصیت نامه اش می گوید من هیچ چیزی 
ندارم، آن وقت علیه این شخصیت که همه 
وجــودش در اختیار انقلاب بــود، آن قدر 
حاشیه سازی کردند و حالا مرحوم عسگر 
اولادی به عنوان یک اســوه پاک دســت 
فعالیت اقتصادی و تولید شناخته می شود.

بادامچیان در مراسم گرامیداشت شصتمین 
سال تأســیس حزب موتلفه اسلامی ضمن 

قدردانــی از حضور مهمانان این مراســم، 
گفت: خداوند به مــا عنایت کرد و در ۶۰ 
ســال پیش در دیدار امام با یاران، ایشــان 
به ما گفتند شما برای خدا کار می کنید با 
هم موتلف شوید و یاران در همان بیت امام 

اولین جلسه تاسیس حزب را راه انداختند و 
به برکت این نگاه امام، قرار بر این شد اسم 
این تشــکیلات را موتلفه اسلامی بگذاریم. 
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی اضافه کرد: 
زندان و شــکنجه و پیروزی را در این ۶۰ 
سال سپری کردیم با تحول عمیقی که امام 
ایجاد کرد و تحولی رهبــر انقلاب در گام 
دوم ایجاد کردند، خیلی وظایف ســنگینی 
داریم. وی افزود: در این ۶۰ سال از حضور 
در زندان هــا و تحمل شــکنجه و در جهاد 
مسلحانه ای که به دستور امام شکل گرفت، 
از اولین راهپیمایی در سال ۴۱ علیه رژیم 

شــاه و راهپیمایی میلیونی سال ۵۶ و ۵۷ 
موتلفه نقش اساسی بر عهده داشته است. 
بادامچیــان ادامــه داد: در مقابــل فتنه ها 
از جمله فتنه ۱۴۰۲ ما دو شــهید تقدیم 
کرده ایم و در همه انتخابات حضور پر شور 
داشــته و هیچ گاه به دنبال کسب پست و 

قدرت نبوده ایم.
بادامچیــان با یاد کردن از مرحوم عســگر 
اولادی گفت: این مرد بزرگ عضو موتلفه، 
با تحمل همه رنج هــا و خطوط افراطی و 
تنگ نظری ها مرحوم عســگر اولادی در 
وصیت نامه اش می گوید من هیچ چیزی 
ندارم، آن وقت علیه این شخصیت که همه 
وجــودش در اختیار انقلاب بــود، آن قدر 
حاشیه ســازی کردند. بادامچیان با اشاره 
به فعالیت های موتلفه گفت: در تاســیس 
صندوق های یاری رســان بــه مظلومان، 
موتلفه نهادهای تعاونی اســلامی را شکل 
داد و تامیــن هزینه هــای انقلاب و کمک 
بــه خانواده های شــهدا و جانبــازان را بر 
عهده گرفت. وی افزود: مهم تر از همه این 
فعالیت ها، ایجاد یک حزب خدا محور بود 
که تا به امروز که به خوشنامی عمل کرده و 
می بینیم که در رانت و مفاسد این چیزها 
اسمی از موتلفه وجود ندارد و این یک اسوه 

برای احزاب جهانی است.

آرمان امروز، گروه سیاســی: انتقادها از 
نوع مدیریت دولت سیزدهم هر روز افزایش 
پیدا می کند و با توجه به اینکه دولت تلاش 
می کند جــواب انتقادها را بدهــد ولی این 
نمایندگان مجلس هســتند که برای نشان 
دادن خود به رای دهنــدگان از هر فرصتی 
اســتفاده می کنند. در همین زمینه وحیدی 
می گوید: »مهمترین شعار آقای رئیسی این 
بود که ایشــان به ایجاد یک نظام شایستگی 
در درون دولــت معتقد بود و حال مهمترین 
ایرادش این اســت که هیچ نظام شایسته ای 
درون دولــت ایجاد نکرد؛ این یعنی دولت به 

نظام شایستگی مدیران اعتقاد ندارد.«
»محمد وحیدی«، نماینــده بجنورد در نقد 
سیاســت های اقتصادی دولت به رویداد ۲۴ 
می گوید: »موضوعی که می تواند دولت را در 
ادامه راه متحول کند این است که آن ها یک 
تصمیم درست مدیریتی بگیرند. اگر باز هم 
مدیرانی که دولت انتخاب می کند از همین 
فضایی باشد که الان در چرخش بین مدیران 
کشــور اتفاق می افتد، مــا همچنان منتظر 
معجزه ای بــرای آینده نخواهیم بود و اتفاقی 
نخواهد افتاد. وقتی قرار اســت بعضی افراد 
در بعضی جایگاه ها قرار بگیرند باید شــأنیت 
جایــگاه را هم در وجود خودشــان داشــته 
باشند و نســبت به آن جایگاه اشراف داشته 

باشــند، ولی جابجایی ها در دولت این چنین 
اســت. مثلًا کســی وزیر بوده و در جایگاه 
خودش موفق نبوده اســت و برای اینکه این 
شــخص را حفظ کنند به او سمت دیگری 
می دهند یا مثلًا طرف اســتاندار بوده و کنار 

گذاشته می شود و در ادامه در کمال تعجب 
می بینیم که ارتقاء شغلی پیدا می کند.« عضو 
کمیسیون آموزش مجلس در همین زمینه 
ادامه می دهد: »جوانگرایی، دادن فرصت ها و 
پله ای حرکت کردن مدیران، خیلی موقع ها با 
طراحی نظام شایستگی توسط دولت صورت 
نمی گیرد. از نظر بنده مهمترین شــعار آقای 
رئیسی این بود که ایشان به ایجاد یک نظام 
شایســتگی درون دولت معتقــد بود و حال 
مهمترین ایرادش این اســت که هیچ نظام 
شایسته ای در درون دولت ایجاد نکرد و هیچ 
نظام شایســتگی در در دولــت وجود ندارد. 

حتی در ســطوح مدیریتی، اســتاندارها که 
فضای کار یک اســتان را به دست می گیرند 
و نماینده عالی دولت می شوند که کل مسائل 
اســتان خود را مدیریت کننــد و اختیارات 
ویــژه ای دارند، این شایســتگی به چشــم 
نمی خورد یا در سطوح وزارتی شاهد هستیم 
که رییــس جمهور خودش بــه جمع بندی 
می رســد که فردی را بردارد یا افراد استعفاء 
می دهنــد که به طریقی پذیرفته می شــود 
یا گاهی از بعضی افراد برای تصدی پســتی 
اسم برده می شود، ولی نمی دانیم چرا؟ با خود 
می گوییم مگر فلانــی در این حد و اندازه ها 
است؟« وحیدیاضافه می کند: »بعضی از این 
بزرگوارانی که اسم شان برای قبول مسئولیت 
مطرح می شود، آدم های خوبی هستند، ولی 
الزاماً نمی توانند مدیران خوبی باشند. مدیری 
کــه نتواند طبقــه خــود را در وزارتخانه ای 
مدیریــت کند بعد می خواهد ۱۷ ســازمان 
وابســته به خودش را مدیریــت کند؟ آقای 
رئیسی شایسته ســالاری را مطرح کرد ولی 
ارزیابی در قالب کمیته ای نشــد و فضایی در 
جهت این شعار زیبا شکل نگرفت، حال اگر 
بعضی ها می گویند شکل گرفته بفرمایند کجا 
و چگونه؟ چه کسی شایستگی ها را تنظیم و 
ارزیابی می کند؟ بر چه اساسی افراد سنجش 

می شوند؟«

اینکه »بهزاد  از  امروز، گروه سیاسی: پس  آرمان 
نبوی«، رییس سابق »جبهه اصلاحات« هفته گذشته 
اعلام کرد که نفــرات جدید این جبهه اعلام خواهند 
شــد، رفته رفته برخــی از تحلیل گران و رســانه ها 
بررسی و آسیب شناسی طیف اصلاحات را در دستور 
کار قــرار دادند. در این مورد بایــد بگوییم که نه تنها 
جبهه اصلاحات بلکه هر طیف سیاسی باید از فضای 
گفتمانی در مورد آســیب هایی که در طول ســال  ها 
فعالیت به وجود آمده اســتقبال کننــد. البته ناگفته 
نماند که باتوجه مرام و مســلک اصلاح طلبان همواره 
برخی اعضای ایــن طیف از چنین فضــای انتقادی 
اســتقبال می کنند. حالا در تازه ترین این واکنش ها 
»بیژن مقدم«، مدیرمسئول و سردبیر »پایگاه خبری 
الف« به عنوان یک چهره اصول گرا در خصوص وضعیت 
کنونی جبهه اصلاحات با خبرآنلاین گفت گویی انجام 
داده است. او در این گفت و گو با انتقاد از روند فعالیت 
اصلاح  طلبان، معتقد اســت به ایــن دلیل که با یک 
جبهه منسجم و یک دســت روبه رو نیستیم و درحال 
حاضر یک رهبری مشخص کاریزماتیک ندارد و افراد 

مختلف و گروه های مختلفی در آن حضور دارند.

اصلاحات نه چهره کاریزما و نه برنامه ای دارند
ســردبیر الف در پاســخ بــه اینکه نظر شــما درباره 
شــرایط امروز جبهه اصلاحات چیســت؟ می گوید: 
»اصلاح طلبان بعد از سال های طولانی چندان عوض 
نشده اند و هنوز رفتارهاشان را می شود در چند قالب 
کلی تعریف و تفســیر کرد. مدل رفتاری مشخصی را 
دارند. اول این که همیشــه ضدیت با شورای نگهبان 
در آن ها وجود دارد. دوم وقتی شــرایط را مناســب 
ندانند، استراتژی شــان مشارکت کم خواهد بود. سوم 
برای این که امتیاز بیشتری از شورای نگهبان بگیرند 
و افراد بیشــتری از خودشان تایید صلاحیت بشود به 
تهدید عدم مشارکت در انتخابات رو می آورند که اگر 
این جوری بشود ما اصلا شــرکت نمی کنیم. چهارم 
هم هرجا رای نیاوردند و موفق نشــدند، چه ریاست 
جمهــوری و چه مجلــس در آن جا در مــورد نتایج 
دچار تشکیک می شــوند و نتایج و روند را با ابهامات 
جدی روبرو می کنند. اما این کــه در انتخابات آینده 
مجلس چه می خواهند بکنند، قطعی نمی توان گفت. 
خودشــان هم احتمالا ندانند. به این دلیل که با یک 
جبهه منسجم و یک دســت روبه رو نیستیم و درحال 
حاضر یک رهبری مشخص کاریزماتیک ندارد و افراد 
مختلــف و گروه های مختلفــی در آن حضور دارند و 

هرکدام شان ســلایق مختلفی را نمایندگی می کنند؛ 
هرچند عنوان کلی شــان همان جبهه اصلاحات است 

ولی رفتارهای شان مشترک نیست.
درادامه این ســوال از او پرسید شد که درستش این 
نبود که بخش رادیکال شده ی جبهه اصلاحات رسما 
از جبهه ای که هنوز دنبال رفورم اســت، جدا شوند؟ 
اضافه می کند: »اگر بخواهنــد این کار را بکنند، گام 
دومش این اســت که بگویند من چی هســتم. یعنی 
رســما باید بگویند من براندازم و این کار را برایشان 
مشــکل می کند. هرچند بعضــی از اصلاح طلبان در 
سال های گذشته رســما از این مرزها خارج شدند و 
تکلیف شــان تقریبا روشن شده اما بعضی از این افراد 
که ما از آن ها حرف می زنیم به این مرزها نرســیدند 
و ضمن این که خودشان را اصلاح طلب می دانند ولی 
نوع نگاه شــان با دیگران متفاوت تر اســت. هنوز هم 
به آن مرز نرســیده اند کــه بخواهند چنین چیزی را 
اعلام بکنند. اما در فرایند به ظاهر دموکراتیک درون 
حزبی عرصه را بــر جریان معتدل تر تنگ می کنند تا 

معتدل ها خارج شوند.
 چنانچه قبل از ماجرای اعلام کناره گیری آقای نبوی، 
در دوره های قبل هم افرادی مثل کرباسچی و قوچانی 

از مجموعه خارج شدند.«
مقدم در پاسخ به سوال دیگر در مورد توجه به اینکه 
پس از آســیب های اجتماعی اخیر رهبری خواهان 
افزایش مشــارکت به عنوان پشــتوانه نظام شــدند، 
تحلیل شــما از نــوع عملکرد شــورای نگهبان برای 

انتخبات اسفند چیســت؟ ادامه می دهد: »پیش بینی 
رفتار شــورای نگهبان برای انتخابات پیش رو سخت 
است چون روند تایید صلاحیت ها در انتخابات مجلس 
متفاوت از انتخابات ریاست جمهوری است. دیگر فقط 
با شش عضو حقوقدان و شش فقیه سر و کار ندارید. 
نقش نظارتی دفاتر شــورای نگهیان در اســتان ها و 
شهرستان ها پررنگ تر می شود. بدیهی است که افراد 
دارای فســاد آشکار و محکومیت آشکار یا آنان که در 
گزارش نهادهای چندگانه اطلاعاتی و امنیتی ازشان 

یاد شده، صلاحیت شان تایید نمی شود.
 اما من امیدوارم شــورای نگهبان سختگیری های بی 
مورد نداشــته باشد که مشــارکت بالا شکل بگیرد و 
جریان های مختلف داخلی در انتخابات نامزد داشــته 

باشند و بتوانند بیایند لیست بدهند.«

خاتمی همچنان رهبر اصلاحات است
»مهدی آیتی«، چهره اصلاح طلب و تحلیلگر مســایل 
سیاســی در واکنش به اینکه گفته شــده است جبهه 
اصلاحات چهــره کاریزما ندارد و همچنیــن در مورد 
برنامه های انتخاباتی این جبهه به خبرنگار »آرمان امروز« 
می گوید: »باتوجه به ریــزش هواداران جبهه اصلاحات 
که در ســال های اخیر رخ داده است، باید بگوییم حالا 
نسبت به دهه های گذاشته هوادارن کمتری دارند ولی 
فراموش نکنید که همچنان این طیف سیاســی عاملی 
برای مشــارکت حداکثری در انتخابات است. برخی از 
اصلاح طلبان دیروز حالا می گویند که این طیف سیاسی 

به »مصلحت طلبــان« تغییر نام داده انــد. با وجود این 
ریزش ها باز هم باید بگوییم که »سید محمد خاتمی« 
به عنوان رهبر این جبهه همچنان جز شاخص های فضای 
سیاسی ایران محسوب می شود. در کنار دیگر چهره های 
جبهه اصلاحات همچنان باید بگوییم که خاتمی چهره 
کاریزمای این طیف سیاسی است و به تنهایی می توان 

بار این جبهه را بر دوش بکشد. 
خاتمی نسبت به گذشته تغییری در سیاست های خود 
نداشته است همچنان به نظام جمهوری اسلامی معتقد 
است ولی بازگشت به قانون را در اولویت قرار داده است. 
در مقابــل برخی از اصلاح طلبان که حالا در اقلیت قرار 

دارند با این مواضع مخالفت می کنند.«
او در همیــن مورد و با اشــاره به انتقــاد از بی برنامگی 
اصلاح طلبان برای انتخابات اســفند ماه ادامه می دهد: 
»همانطور که اطــلاع دارید در ایران احزاب سیاســی 
تحرکات همه گیری ندارند و به همین دلیل در زمانی که 
بحث انتخاباتی نیست به صورت پراکنده فعالیت سیاسی 
می کنند و تنها در فضــای انتخاباتی قابلیت این وجود 
دارد که احزب  فعال شــوند و زیــر یک پرچم گرد هم 

جمع آیند.
 این موضوع هم در اردوگاه اصلاح طلبان وجود دارد و هم 
در اردوگاه اصولگراها، چنین چالشی را مشاهده می کنیم. 
در اینجا باید از ســردبیر الف پرســید که آیا اصولگراها 
برای انتخابات برنامه ای دارند؟ توجه داشــته باشید که 
اصولگراها هم مانند اصلاح طلبان بــا ریزش هوادارن و 

تعدد دیدگاه ها روبه رو هستند.
 اگر انسجام در اصلاح طلبان وجود ندارد اصولگراها هم از 
این مهم بی بهره هستند. اگر نگاهی به جبهه اصولگریان 
بیندازیم می بینیم که آنها هم وحدت ندارد. در این طیف 
سیاسی هم »تندروهای جبهه پایداری« حضور دارند و 
هم چهره های متعادلی مانند »علی لاریجانی«، »حسن 
روحانــی« و »علی اکبر ناطق نوری« حضور دارند که در 
سال های اخیر مواضعی هم سو با اصلاح طلبان را در پیش 
گرفته اند. اگر در این طیف سیاسی انسجام وجود دارد آیا 
می توان مثلا »علی لاریجانی« را با »مجتبی آقاتهرانی« 
دور یک میز بنشــینند؟ در واقع بایــد بگوییم که این 
چالش ها مختص به فضای کلی سیاســی ایران است و 

ربطی به اصلاح طلب و اصولگرا ندارد.
 فعالیت سیاســی در ایران محدود شــده اســت و اگر 
بخواهیم شاهد افزایش تحرکات سیاسی باشیم نیاز است 
تا فضای فعالیت »روزنامه ها«، »دانشجویان«، »وکلا«، 
»چهره های سیاســی« و ...  را افزایش دهند و در واقع 

مانع دیدگاه ها و نظرات نباشند.«

پس از اینکه »مصطفی میرســلیم«، 
سیاستمدار قدیمی و عضو حزب موتلفه 
اســلامی روی آنتن زنده رسانه ملی 
از خودرو ســازان داخلی حمایت کرد 
حجمه های منفی زیادی نسبت به این 

حزب که نفوذ زیادی در بازار دارد

انتقادها از نوع مدیریت دولت سیزدهم 
هر روز افزایش پیدا می کند و با توجه به 
اینکه دولت تلاش می کند جواب انتقادها 
را بدهد ولی ایــن نمایندگان مجلس 
هستند که برای نشان دادن خود به رای 
دهندگان از هر فرصتی استفاده می کنند

در گفت وگو با »آرمان امروز« مطرح شد:

بی برنامه تر از اصولگرایان نیستیم

 مدیر ناکارآمد برای ۱۷ سازمانادعای تازه حزب موتلفه

لایحه حجاب است یا صیانت از بی حجابی
آرمان امروز: نماینده ولی فقیه در اســتان 
خراسان رضوی گفت: عزیزانی که در دولت 
هســتند، توجه کنند که زندگی و معیشت 
مردم را چــه طور اداره می کنند. این مردم 
رعیت امام رضا)ع( هستند و این کشور، مُلک 

امام رضا)ع( است.
احمد علم الهدی در همین موضوع ادامه داد: 
در روزهای اخیر، مجلس درحال بررســی 

لایحه حجاب و عفاف اســت. آیا این لایحه حجاب است یا لایحه صیانت از بی حجابی؟ امروز 
همه دین، موقعیت و ارزش اجتماعی ما به حجاب گره خورده است، مجلس محترم با آگاهی 
از این موضوع، لایحه  ای تصویب نکند که افراد همان طور که اگر کمربند ایمنی نبندند، جریمه 
مالی می شوند، به همین ترتیب اگر هم شعائر دین را زیر پا بگذارند و ارزش های اخلاقی جامعه 
را فدای امیال نفسانی کنند، فقط تعزیر مالی نامتناسب در انتظارشان باشد. به برکت مدیریت 
یک تولیت عالم، روحانی، باسواد، مدیر و مدبر به همراه اخلاص خادمان آستان مقدسه رضوی 
از عالی ترین مرتبه تا رتبه  های دیگر است که چنین نظام خدمتی منسجم و فوق العاده منظمی 

وجود دارد. این زیرساخت از گذشته ایجاد شده بود و اکنون تقویت شده است.

فراخوان انتخاباتی باهنر به »عاشقان ایران«
دبیرکل  باهنر  محمدرضــا  امروز:  آرمان 
جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به بیانات 
رهبر انقــلاب درباره انتخابات گفت: در این 
دوره و در انتخابات پیــش رو، مقام معظم 
رهبری برعکــس دوره های قبل که تاکید 
داشتند که خیلی زود وارد فضای انتخابات 
نشوید، خود ایشان این بار زودتر از هر زمانی 
شروع به روشنگری درباره انتخابات کردند و 

چهار مولفه را برای انتخابات پیش رو تبیین کردند. یعنی مشارکت، رقابت، سلامت و امنیت 
و همه این ها دقیقا همان نقشه راهی است که برای همه ما توسط ایشان ترسیم شده  است.

وی افزود: قاعدتاً مولفه مشارکت و رقابت بر عهده تشکل ها و احزاب و فعالان سیاسی و نخبگان 
اســت و امنیت و سلامت هم بر عهده مسئولان حاکمیتی، اما مسئله ای که به نظر بنده مهم 
است، اهتمام ویژه احزاب و شخصیت ها و از آن طرف هیات های نظارتی و اجرایی به عملیاتی 
کردن راهبردهای رهبر انقلاب است، یعنی همه این گروه ها دیگر مانند گذشته صرفاً به بیانیه 
دادن و کارهای نمایشــی، نباید بسنده کنند و باید یک برنامه عملیاتی برای کارشان بگذارند؛ 

یعنی هم وزارت کشور و هم شورای محترم نگهبان و رسانه ها.

جبهه پایداری »لایحه حجاب« را قبول ندارد
نقدعلی، عضو  تقــی  محمد  آرمان امروز: 
کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس درخصوص 
انتقاداتی که به این طرح وارد شده است،گفت: 
متاسفانه نمی دانم چرا قوه قضاییه انقدر با نگاه 
حداقلی برخورد کرده است نه با نگاه بازدارندگی 
اساسی. با انتشــار متن این لایحه، موجی از 
مخالفت ها و انتقادات به سمت آن روانه شد. به 
باور مخالفان این لایحه از جمله کیهان، نه تنها 

بازدارنده نیست، بلکه »بی حجابی« را »تسهیل« هم کرده است. اکنون باید منتظر تصمیم کمیسیون 
فرهنگی مجلس، به عنوان اصلی ترین کمیسیون بررسی کننده این لایحه ماند تا مشخص شود با 
ایجاد چه تغییراتی آن را به صحن علنی مجلس می فرستد. پیرامون بحث لایحه عفاف و حجاب ما 
شاهد قصور در اقدام هستیم. یعنی هم قوه قضاییه و هم دولت در ارسال لایحه تاخیر داشتند و باید 
زودتر اقدام می کردند. اما درمورد نقدهای دغدغه مندان و دلسوازن عفاف و حجاب، من هم قبول دارم 
و انتقادات وارده را صحیح می دانم. باید کیفیت چینش قانون برای کسانی که از آن تخطی می کنند، 
در نظر گرفته و بازدارنده باشد. اما باید این نکته را بگویم که زمانی که طرح یا لایحه ای به مجلس 

می آید، تا به مرحله نهایی و تصویب برسد. 

حرف حسابحرف حساب

چارسوقچارسوقچشم اندازچشم انداز
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سفر  دیپلماسی:  امروز-سرویس  آرمان 
سلطان عمان به تهران در پی سفر اخیرش به 
قاهره، به منظور انجام میانجیگری میان ایران 
و مصر برای برقراری دوباره روابط دیپلماتیک 

بین دو طرف، صورت خواهد گرفت.
این دیدار در قالب همان نقشــی اســت که 
ســلطان عمان مدتــی اســت در خصوص 
میانجیگری میان ایران و کشورهای عربی ایفا 

می کند.
»هلال السیابی« یک دیپلمات سابق عمانی بر 
این باور است که سفر سلطان هیثم بن طارق 
به ایــران، ابعاد مشــخص و معانی راهبردی 

معینی دربردارد.
وی افزود: نقش و تاثیر ســلطنت عمان را در 
بســیاری از توافقنامه ها و مواضع مهم بین 
المللی به روشــنی می بینیــم. از جمله این 
موارد به گشایشــی که با میانجیگری عمان 
برای کاهش تنش میــان ایران و غرب انجام 
شد یا آزادی زندانیان غرب محبوس در ایران 
و همچنین توافقنامه مشهور برجام می توان 

اشاره کرد.
این کارشــناس عرب همچنین به نقش مهم 
سلطنت عمان در آشتی سوریه و کشورهای 
عربــی و نیز بروز تفاهماتی میان عربســتان 

سعودی و یمن، اشاره کرد.
سفر اخیر سلطان هیثم به مصر در قالب تلاش 
های مسقط برای رفع اختلافات بین کشورها 

صورت گرفته است.

السیابی ادامه داد: تجدید روابط میان ایران و 
مصر احتمالا دارای ابعاد مختلف راهبردی و 
ژئوسیاسی فراتر از روابط دو کشور خواهد بود.

»محمد الشــاذلی« معاون سابق وزیر خارجه 
مصر نیز گفت که سلطنت عمان، دارای احترام 
ویژه ای در مصر اســت. دلیل این امر مواضع 
تاریخی و جایگاه این کشور نزد قاهره است و 
همین امر این موقعیت را به آن می دهد که 
نقش مثبتی را در مسائل منطقه ای و نیز در 
خصوص مصر ایفا کند؛ نقشی که قاهره نیز آن 

را می پذیرد.
»خلفان الطوقــی« یک تحلیلگر اقتصادی از 
سلطنت عمان نیز بر این باور است که مسقط 
مدتی اســت در چارچوب میانجیگری میان 
ایران و کشورهای عربی و بخصوص مصر که 

جایگاه محوری دارد، فعالیت می کند.
وی افزود: روابط میان ایران و عمان در سطوح 
مختلف اقتصاد و دیپلماسی، روابطی متمایز 
اســت و این به تمایز تاریخی روابط میان دو 

کشور بر می گردد.
این تحلیلگر اقتصادی عمانی به امضای حدود 
۸ یادداشت تفاهم و چهار سند همکاری میان 
تهران و مسقط طی یکســال گذشته اشاره 
کرد و گفت: تبادل تجاری میان دو کشور نیز 
بتازگی دو برابر شده و به بیش از دو میلیارد 
دلار در ســال ۲۰۲۲ رسیده است. همین امر 
تمایز روابط دو کشــور و توان مســقط برای 
بدست گرفتن ابتکار عمل جهت میانجیگری 

میان تهران و پایتخت هــای جهان عرب را 
نشــان می دهد. دربار ســلطنتی عمان، روز 
چهارشــنبه در بیانیه ای از سفر سلطان این 
کشــور به ایران در راس یک هیات بلند پایه 

طی یکشنبه هفته آینده خبر داد.
در این بیانیه آمده است که »هیثم بن طارق« 
سلطان این کشور روز یکشنبه به مدت دو روز 
به منظور تحکیم پیوندهای دوستی و تقویت 
روابط مثمر ثمر و حسن همجواری میان این 
کشــور و ایران و در پاسخ به دعوت آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسلامی 

ایران به تهران سفر می کند.
بیانیه افزود: این ســفر در چارچوب رایزنی ها 
و هماهنگی های مســتمر میــان رهبران دو 
کشــور برای بحث در مورد تحولات مختلف 
در عرصه های منطقه ای و بین المللی و ارتقای 
هر آنچه که موجب بهبود جنبه های موجود 
همکاری میان دو کشور در زمینه های مختلف 

می شود، انجام خواهد شد.
از سوی دیگر وزارت خارجه عمان اعلام کرد 
بلژیک و ایران با میانجی گری این کشــور به 
توافقی برای مبادله زندانیان با یکدیگر دست 

یافتند.
بر اساس گزارش خبرگزاری عمان، میانجیگری 
عمان در پاسخ به درخواست دولت های ایران و 
بلژیک برای کمک به حل و فصل مسئله اتباع 
دو کشــور بوده که تلاش های عمان منجر به 

توافق دو طرف برای آزادی متقابل شد.

آرمان امروز-ســرویس دیپلماسی: وزیر 
کشــور ترکیه که این روزها سرگرم سخنرانی 
انتخاباتی و جمع آوری رای برای اردوغان است، 
گفت که مقر فرماندهی جدید »پ.ک.ک« در 
شهر ماکو ایران است و گفت دیوار مرزی بین 

ترکیه و ایران در واقع دیوار علیه ترور است.
این اظهارات در حالی مطرح می شود که به نظر 
می رسد اردوغان برای پیروزی در انتخابات به 
دنبال هر بهانه ای می گردد و در این مقطع زمانی 
به دنبال برگ کردن دشمنان ترکیه است. صابر 
گل عنبری، تحلیلگر مسائل منطقه در خصوص 
این تحولات و انتخابات ترکیه می گوید: تنها 
دو روز به برگزاری دور دوم انتخابات ریاســت 
جمهوری ترکیه باقی مانده است. در حالی که 
کلیچدار اوغلو انتظار داشت حمایت سنان اوغان 
نامزد سوم انتخابات ریاست جمهوری را جلب 
کند؛ اما موفق نشد و اوغان حمایت از اردوغان 
را بر قلیچدار اوغلو ترجیح داد.  در آن ســو در 
ائتلاف آتای اوغان نیز شکافی حاصل شد و دو 
حــزب عدالت و ظفر از قلیچدار اوغلو حمایت 
کردند. اما آنچه بیشتر جلب توجه می کند توافق 
امروز قلیچدار اوغلو با امید اوزداغ است که در 
نوع خود می تواند یک ریسک باشد. اوزداغ یک 
راستگرای افراطی است که به مهاجرستیزی و 
مواضع ضد کُردی معروف است.  با این ائتلاف، 
زمزمه  اعتراض از درون ائتلاف ملت به رهبری 
قلیچدار اوغلو در میان اسلامگرایان ائتلاف به 
ویژه حزب آینده بــه رهبری احمد داود اوغلو 

و حزب کُردی دموکراتیک خلق ها بلند شده 
اســت؛ به ویــژه که اوزداغ گفته اســت که با 
قلیچدار اوغلو برای تصدی سمت وزیر کشور به 
توافق رسیده است. مخالفان ائتلاف با اوزداغ، 
تعهــد مکتوب به او را در تعــارض با توافقات 
درونی میز شش گانه می دانند.  جدا از مواضع 
اوزداغ در ضدیت با مطالبات کردها، همچنین 
متن توافق مکتوب هفت بند او و قلیچدار اوغلو 
نوعی عقب گرد از وعده هایش به کردها در قبال 
حمایت از او در انتخابات ریاســت جمهوری 
است. بند نخست توافق بر تعهد قلیچدار اوغلو 
بر عدم تغییر چهار ماده نخست قانون اساسی 
ترکیه و همچنین ماده 66 آن تاکید دارد. تغییر 
ماده 66 قانون اساسی ترکیه که همه شهروندان 
این کشــور را ترک می شمارد، از خواسته های 
اصلی کردهاســت. البته تعهد به عدم تغییر 
این مواد نوعی ســالبه به انتفاء موضوع است؛ 
چون ائتلاف قلیچــدار اوغلو اکثریت پارلمانی 
را برای تعدیل قانون اساسی به دست نیاورده 
است.  او همچنین در بند چهارم توافق متعهد 
شده است که جنگ با داعش و حزب کارگران 
کردســتان را ادامه دهد.  ارول کاتیرچی اوغلو 
نماینده پارلمانی حزب دموکراتیک خلق ها در 
واکنش گفته است: »امید اوزداغ را وزیر کشور 
قرار می دهید؟ امیدوارم این اتفاق سخیف نیفتد. 
این بدترین اقدامی است که قلیچدار اوغلو انجام 
می دهد و زیان خواهد کرد. ما گفتیم«. البته در 
مقابل نیز یکی از رهبران هدپ گفته که موضع 

حزب ثابت است و محال است که ترکیه قلیچدار 
اوغلو از ترکیه اردوغان بدتر باشد.  روشن نیست 
که قلیچدار اوغلو روی چه محاسباتی دست به 
این ریسک زده است که نوعی مخاطره با آرای 
تضمین شده کردهای هوادار حزب دموکراتیک 
خلق ها در مقابل آرای احتمالــی امید اوزداغ 
اســت. کما این که به قیمت ریزش بخشی از 
آرای هواداران سه حزب اسلامگرای عضو ائتلاف 
ملت نیز خواهد بود.  به نظر می رسد که قلیچدار 
اوغلو تحت تاثیر فضای کنونی انتخاباتی که در 
آن مساله مهاجرین در ترکیه بسیار داغ است، به 
امید کسب آرای مخالفان حضور این مهاجران 
تن به این توافق داده است. البته احتمالا هم از 
حمایت حزب دموکراتیک خلق ها و سه حزب 
اسلامگرای کاملا مطمئن اســت. اما اگر هم 
این حمایت ادامه داشــته باشد، باز بعید است 
که آرای بدنــه این احزاب به ویژه کردها مثل 
قبل به سبد قلیچدار اوغلو ریخته شود.  جالب 
این که در این میان نیز طی دو ساعت گذشته، 
فیلمی از امید اوزداغ در رســانه های اجتماعی 
ترکیه دســت به دست می شــود که او در آن 
در نهم سپتامبر گذشته گفته است در صورت 
پیروزی قلیچدار اوغلو جنگ داخلی در ترکیه 
رخ می دهد و همین خود یک نوع ضد تبلیغ 
برای خود قلیچدار اوغلو است. او همچنین در 
این فیلم با انتقاد از حزب دموکراتیک خلق ها، 
قلیچدار اوغلو را به بی توجهی به گسترش روابط 

این حزب و پ.ک.ک متهم می کند. 

ارشد  مقام  دیپلماسی:  امروز-سرویس  آرمان 
وزارت خارجه دولت بایــدن در اظهاراتی عنوان کرد 
که همیشــه اعلام کرده ایم توانایی ارتباط با ایران و 
انتقال و ارسال پیام های خود به ایران را در هر زمانی 

که به نفع ایالات متحده باشد، حفظ می کنیم.
متیو میلر ســخنگوی جدید وزارت خارجه آمریکا 
در واکنش به اظهارات »حسین امیرعبداللهیان« وزیر 
خارجه ایران در آســتانه سفر سلطان عمان به تهران 
گفت: توانایی ارتباط و ارســال پیام به ایران را حفظ 
کرده  ایم اما محتوای این پیام ها یا چگونگی ارسال آن  

ها را تشریح نمی  کنیم.
ســخنگوی جدید وزارت خارجه آمریکا به نظر می 
 رســد لحنش در مقایسه با ســلفش در نشست  های 
خبری  ای که تاکنون داشــته، در خصوص مســایل 
سیاســت خارجــی و برنامــه هســته  ای جمهوری 
اسلامی، با ملاحظاتی همراه است، در پاسخ به سوال 
یک خبرنــگار گفت: ما در خصــوص ادعای گفت و 
گو های دیپلماتیک یا شــایعات در خصوص مکالمات 
دیپلماتیک که بســیاری از آن  ها در گذشته اشتباه 

بودند و همچنان نادرست هستند، پاسخ نمی  دهیم.
این مقام ارشد وزارت خارجه دولت بایدن در عین 
حال تصریح کرد، همیشــه اعلام کــرده ایم توانایی 
ارتبــاط با ایران و انتقال و ارســال پیام  های خود به 
ایران را در هر زمانی که به نفع ایالات متحده باشــد، 

حفظ می  کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در عین حال تاکید 
کرد: ما هرگز محتوای پیام  ها یا وسیله ارسال آن  ها 
را تشریح نمی  کنیم اما همچنان معتقدیم دیپلماسی 
بهترین راه قابل راســتی آزمایی و پایدار برای حصول 
اطمینان از جلوگیری از دســتیابی ایران به ســلاح 

هسته  ای است.
سخنگوی جدید وزارت خارجه آمریکا در پاسخ به 
ســوال خبرنگار دیگری که از او پرسید: پیش از این 
می  گفتید که به دلیل اعتراضات و نقض حقوق بشــر 

در ایران، بر برجام متمرکز نیستید. 
آیا آن دوره گذشته است؟ تاکید کرد: ما مصمم به 
جلوگیری از دستیابی ایران به سلاح هسته ای هستیم 
و معتقدیم دیپلماســی بهترین راه برای دستیابی به 

این هدف است.
در همیــن رابطــه، مدیرکل پیشــین وزارت امور 
خارجه و کارشــناس مســائل بین الملل با بیان اینکه 
بیانیه گروه هفت که چندی پیش منتشــر شده بود، 
بیانیه تند و مفصلی اســت که درباره همه مسائل روز 

اظهارنظر کرده، گفــت: »در این بیانیه صراحتا اعلام 
شده اســت که ایران اجازه ندارد به برنامه هسته  ای 
دست پیدا کند و بهترین راهکار برای برنامه هسته ای 
ایران، دیپلماســی عنوان شــده که برجام یک نمونه 

مثبت یاد شده است. 
یعنی در این بیانیه اعلام نشــده که کشــور ها به 
برجام بازگردند. حتی به دو قطعنامه اشاره شده است 
که یکی از آن  ها قطعنامه ۲۲۳۱ که مربوط به تحریم 
 ها است و نقض تحریم  های تسلیحاتی و به همکاری 

تسلیحاتی ایران و روسیه اشاره دارد.«
او ادامه داد: »برنامه هســته  ای ســه سطح دارد، 
نخست ســطح علمی اســت که بیش از ۱۰۰ کشور 
در دنیا آن را دارند. دوم برنامه انرژی هسته  ای است 

که از زمان تشــکیل سازمان انرژی هسته ای در سال 
۱۳۴۳ در گزارش تهیه  شــده به شاه ایران اعلام شد 
که این برنامــه توجیه اقتصادی نــدارد و بعد ها نیز 
کارشناسان بر این موضع تاکید کردند که فاقد توجیه 
اقتصادی است و به دلیل هزینه  بر بودن مانع توسعه 

اقتصادی کشور می  شود.
همچنین ایران عضو NPT است و تعهد داده است 
که از این انرژی اســتفاده صلح  آمیز داشــته باشد و 
تاکنون نیز آژانس بین المللی هســته ای اعلام نکرده 
اســت که ایران آن را نقض کرده و فقط احتمال داده 

است. 
در حــال حاضر بیش از ۳۰ کشــور در دنیا دارای 
انرژی هســته  ای هســتند و تنها ایران و کره  شمالی 

برای داشتن آن تحریم شده  اند.
نکته مهم دیگر اینکه در مقدمه برجام ۲۰۱۵ ایران 
اعلام کرده اســت که تحت هیچ شــرایطی به سمت 
تولید سلاح هســته  ای نخواهد رفت. سطح سوم نیز 

بحث نظامی است.
این کارشناس درباره میانجی گری عمان و احتمال 
توافــق برجام دوم تاکید کرد: »برجام برنامه هشــت  
ســاله است و امسال تمام می شود و اگر خواسته شود 
یک توافق هســته  ای جدید صــورت گیرد می  تواند 
پایه آن برجام باشد اما زمانبندی و تعهدات آن تغییر 

خواهد کرد.
امــکان توافق هســته ای جدیــد وجــود دارد و 

کم هزینه ترین است. اگر توافق صورت نگیرد، تحریم ها 
گسترش می یابد و این احتمال وجود دارد که با توجه 
به بند ۴۲ امکان اقدامات نظامی به کشــور های غربی 

علیه ایران صادر شود.«
کشور عمان حامل پیام هایی از سوی غرب و آمریکا 
اســت که نشــان  دهنده توافق جدید است اما سوال 
این اســت که توافق چگونه خواهد بــود و آیا موارد 
اختلافی میان طرفین حل خواهد شــد؟ و آیا نظارت  
های پادمانی و فراپادمانی مختومه خواهد شد؟ پاسخ 
به این پرسش  ها می تواند آینده برجام جدید را برای 

ایران رقم بزند.
باید توجه داشت که متنی که سال گذشته توسط 
جوزف بورل تهیه شده بود، دیگر مورد تایید طرفین 
نخواهد بود، از این رو متن ســومی باید در حال تهیه 
باشــد که ایران و غرب و آمریکا رضایت شان را نسبت 

به آن اعلام کنند. 
نکته مهم توسعه روابط بین المللی ایران با عربستان 
و مصر و سایر کشور های عربی است که نشان  دهنده 
این است که ایران به سمت امنیت منطقه ای در حال 
حرکت است که آمریکا با این امنیت منطقه ای همراه 

است.
همه چیز در این مرحله در حال گمانه  زنی است و 
نمی  توان به راحتی درباره این موضوع نظر دقیق داد.

از سوی دیگر نخست وزیر بلژیک، آزادی یک تبعه 
این کشور را که در ایران زندانی بود، تایید کرد.

»آلکساندر دی کرو« روز جمعه اعلام کرد: »الیویر 
وند کاستیل« که به مدت ۴۵۵ روز در تهران بازداشت 

بود، آزاد شد.
شــبکه تلویزیونی الجزیره پیــش از این به نقل از 
وزارت خارجه عمان از موفقیت مسقط در میانجیگری 
بین ایران و بلژیک درباره پرونده اتباع بازداشتی در دو 
کشور خبر داد. شبکه تلویزیونی الجزیره قطر به نقل 
از وزارت خارجه عمان گفــت: عمان در میانجیگری 
و وســاطت بین بلژیــک و ایران برای حل مســئله 

شهروندان بازداشتی در دو کشور موفق شده است.
این شــبکه به نقــل از وزارت خارجه عمان افزود: 
افراد آزاد شــده توســط تهران و بروکسل به مسقط 

منتقل شده اند.
بســیاری بر این باور هســتند که این اتفاق کاملا 
مرتبط با تحرکات برای توافق با تهران است و دو سه 
مقدمه چینی دیگر ســبب خواهد شــد تا طرفین در 
یک قدمی توافق نهایــی روی تمامی موضوعات قرار 

گیرند.

ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا: همیشــه 
اعلام کرده ایم توانایی ارتبــاط با ایران و انتقال 
و ارســال پیام  های خود به ایران را در هر زمانی 
که به نفع ایالات متحده باشــد، حفظ می  کنیم. 
ما هرگز محتوای پیام  ها یا وســیله ارســال آن 
 ها را تشــریح نمی  کنیم اما همچنان معتقدیم 
دیپلماســی بهترین راه قابل راســتی آزمایی 
و پایدار بــرای حصول اطمینــان از جلوگیری 
از دســتیابی ایران به سلاح هســته  ای است.

»آرمان امروز« گزارش می دهد؛

نامه هایی از واشنگتن؛ پاسخ هایی از تهران

اردوغان برای رای دست به دامن »ماکو« شدماموریت انجام شد؛ مبادله زندانیان ایران و بلژیک

موشک های روسی به دست 
شورشیان سودانی رسید

آرمان امروز-ســرویس بین الملل: گروه 
نظامی واگنر وابسته به روسیه متهم شده که به 
نیروهای واکنش سریع در سودان موشک زمین 

به هوا تحویل داده است.
وزارت خزانه داری آمریکا، هشدار داد که حمایت 
واگنر از نیروهای واکنش سریع به تداوم منازعه 
مسلحانه در سودان و افزایش دامنه درگیری ها 

در منطقه منجر خواهد شد.
یاســر العطا، از فرماندهان ارتش ســودان در 
یازدهــم ماه مه جاری محمــد حمدان دقلو، 
فرمانده نیروهای واکنش ســریع را متهم کرد 
که عامدانه به درگیری های مسلحانه در سودان 
دامــن می زند. این مقام ارتش ســودان تاکید 
کرد که دقلو به خیانت متهم شــده و از تمام 

مسؤولیت هایش عزل خواهد شد.
العطا اظهار کــرد، نیروهای واگنــر به همراه 
نیروهای واکنش ســریع علیه ارتش ســودان 
می جنگند و افزود که ارتش »جسد یک نیروی 
وابسته به واگنر را در اختیار دارد. به رغم امضای 
توافق آتش بس توسط ارتش سودان و نیروهای 
واکنش ســریع در روز شنبه گذشته در جده، 
نقض این توافق توســط دو طرف منازعه ادامه 
یافته اســت. بنا به گزارش ها، جنوب خارطوم، 
پایتخت سودان و دو شــهر بحری و ام درمان 

شاهد درگیری میان طرفین نزاع بود.
تداوم این درگیری ها باعــث نگرانی پیرامون 
سرنوشــت توافق آتش بس جده شــده است. 
پیش از این ۱۲ توافق آتش بس میان دو طرف 
درگیری در سودان نقض شده اند. طبق توافق 
جده، کمیته نظارت و هماهنگی پیگیر اجرای 
آتش بس در ســودان است. این کمیته شامل 
افرادی از دو طرف منازعه سودان و مسؤولینی 

از عربستان و آمریکا است.
شاهدان هم از سقوط یک جنگنده وابسته به 
ارتــش در ام درمان خبر دادند و ویدیوهایی در 
این رابطه در شبکه های اجتماعی منتشر شد. 
ســودان از ۱۵ آوریل گذشته شاهد درگیری 
نظامی میان ارتش و نیروهای واکنش ســریع 
است. این درگیری به وخامت بحران انسانی و 
آواره شــدن بیش از ۱.۳ میلیون شهروند این 
کشور منجر شــده و نگرانی هایی را از احتمال 
گسترش این منازعه به کشــورهای همجوار 

ایجاد کرده است.

گزارشگزارش

گزارشگزارش چشم اندازچشم انداز

اعتراف بی سابقه مدودف در رابطه با جمهوری خواهان
به نظر می رســد نه کی یف و نه مسکو اصلا 
تمایلی به قبول شکســت ندارند. در همین 
رابطه مدودف گفت، جنگ در اوکراین بدون 
توجه به حمله آتــی اوکراین احتمالا ادامه 
خواهد داشت و تاکید کرد که به مرور زمان 
شرایط به سمت روسیه متمایل خواهد شد.

معاون رئیس شورای امنیت روسیه همچنین 
گفت: اگر نتایج انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا فردی 

مبتلا به زوال عقل را به عنوان رئیس جمهوری این کشور بیرون نیاورد، نتایج برای روسیه قابل 
قبول اســت. مدودف در یک مصاحبه مطبوعاتی در جریان سفر خود به ویتنام و در پاسخ به 
ســوالی در مورد قابل قبول ترین نامزد از نظر مسکو در انتخابات ریاست جمهوری آتی آمریکا 
گفت که نکته اصلی عدم انتخاب مرد مبتلا به زوال عقل است . وی افزود: آنها می توانند انتخاب 
کنند. این سیاســتمدار روس در مورد چشم انداز انتخابات آتی آمریکا در مورد دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری ســابق آمریکا، اشاره کرد که ترامپ مرد خوبی است اما ترسو است. در عین 
حال مدودف گفت که از نظر تاریخی، همیشه برای کرملین کار با جمهوری خواهان آسان تر 

بوده است.

تداوم تجاوز روسیه به مناطق غیرنظامی اوکراین
همزمان با شنیده شدن صدای آژیر خطر در 
مناطق مختلف اوکراین، صدای انفجارهایی 
هم در مناطق غیرنظامی کی یف به گوش 
رســید. منابع محلی از شنیده شدن صدای 
آژیر خطر حمله هوایی در سراسر اوکراین به 
استثنای غرب این کشور خبر دادند. خبرنگار 
الجزیره از شــنیده شدن صدای انفجارهای 
قــوی در کی یف پایتخــت اوکراین پس از 

اعلام حالت آماده باش هوایی خبر داد. حملاتی که منجر به جان باختن غیرنظامیان اوکراینی 
شد. همزمان منابع نظامی اوکراینی به حمله روسیه با موشک کروز به کی یف و مقابله پدافند 

هوایی این کشور با آن اشاره کردند.
از ســوی دیگر منابع روسی در بلگورود اعلام کردند که نیروهای اوکراینی مناطق گرایفورون 
و گلوتــوو در این منطقه را هدف قرار دادند. خبرنگار الجزیره از حملات نیروهای اوکراینی به 
کالینینســکی در دونتسک خبر داد و اینکه بر اثر این حمله خسارات زیادی به مرکز پژوهش 
های علمی وارد شــده است. شهردار دونتسک وابسته به روسیه از کشته شدن یک نفر بر اثر 

حمله اوکراین به این مرکز خبر داد.

عمران خان ممنوع الخروج شد
تصمیم دولت پاکستان برای ممنوع الخروج 
کردن رهبران اپوزیسیون درحالی است که 
عمران خان به عنوان رئیس حزب »تحریک 
انصاف«، مدعی حکومت نظامی اعلام نشده 
در کشــور شده و دادخواست خود را در این 
خصوص به دیوان عالی پاکستان ارجاع داده 
است. نخســت وزیر برکنار شده پاکستان 
دولت و نهادهای امنیتی این کشور را متهم 

به تحت فشــار قرار دادن اعضای جناح مخالف برای کناره گیری از سیاست و همچنین جدا 
کــردن راه خود از حزب تحریک انصاف می کند. عمران خان و همســر وی در کنار 6۰۰ نفر 
دیگر از اعضای حزب تحریک انصاف ممنوع الخروج شــده و دولت به تمام نهادهای امنیتی و 
انتظامی دستور داده تا جلوی هرگونه سفر از مرزهای هوایی و زمینی افراد یادشده را بگیرند. 
مسوولان پاکستانی، اعضای حزب تحریک انصاف از جمله عمران خان را در مدیریت اغتشاشات 
ماه گذشته در شهرهای لاهور، پیشاور و راولپندی مقصر می دانند. رئیس حزب تحریک انصاف 
پاکســتان با ارسال دادخواســتی به دیوان عالی خواست تا به حکومت نظامی اعلام نشده در 

بخش هایی از کشور و سرکوب مستمر هم حزبی های خود واکنش نشان دهد.
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آرمان امروز: به باور کارشناســان بخش 
مسکن کشور شرایط خوبی را سپری نمی 
کند و تبدیل بــه دغدغه اصلی خانوارهای 
ایرانی به ویژه در کلانشهرهایی چون تهران 

شده است. 
در ایــن میــان عوامل مختلفــی از جمله 
کاهش تولید و عرضــه، افزایش نقدینگی، 
افزایش نرخ ارز، نقش دلالان، ... در شرایط 

کنونی بر افزایش دامن زده اند.
براســاس اظهارات برخی از کارشناســان 
مســکن، امــروز بیــش از ۸۰ درصــد از 
متقاضیــان را در بازار مســکن بــه دنبال 
خرید و فروش مسکن به عنوان یک کالای 
ســرمایه ای و نه مصرفی هستند که همین 
مســاله به افزایش قیمت آن دامن می زند. 
و در این میان نقش مشــاوران املاکی در 

افزایش قیمت پررنگ تر می شود. 
اما سعید لطفی دبیر اتحادیه املاک تهران 
می گوید: به هیچ عنوان املاکی ها نقشــس 

در بالا بردن قیمت ها ندارند. 
چراکــه افزایــش قیمت مســکن تابعی از 
شــرایط اقتصاد کلان اســت و وقتی مردم 
تــوان خرید نداشــته باشــند و معامله ای 
صورت نگیرد بدون شــک املاکی ها نیز به 

حق کمیسیون خود نمی رسند.
امــا برخــی کارشناســان بــاور دارند که 
مشــاوران املاک هم به این دلیل که مدل 
درآمدی شان منتفع از گرانی مسکن است 

و یا اینکــه ملک های خوش قیمت در بازار 
قبل از اینکه به دست مصرف کننده برسد، 
یک بار توســط مشاوران املاک چرخیده و 
عایدی بزرگی نصیبشان می کند؛ به همین 
منظور باید مالیــات بر معاملات مکرر و یا 
عایدی بر سرمایه با هدف کنترل این بخش 
هرچه ســریع تر اجرایی شود. اما مشاورات 

املاکی پاســخ می دهند که » ذات شغل 
مشــاوران املاک این اســت که افراد را به 
تنظیم قرارداد ســوق دهیم تا در قبال آن 
دستمزد را در قالب کمیسیون تعریف شده، 

دریافت کند.
حال فــرض کنید از مســتاجری که طی 
ســال های قبل مبلــغ کمی بــرای اجاره 
دریافت می شد، به یکباره بخواهیم چندین 
برابر اجاره دریافت کنیم. با این کار درآمد 

مشاوران املاک به خطر می افتد.«
همچنین، اخیرا وزارت راه و شهرســازی از 
سامانه معاملات املاک و مستغلات کشور 
برای ثبت قرارداد و دریافت شناســه )کد( 
رهگیری بدون أخذ هزینه رونمایی کرد که 

به نوعی نقش مشــاوران املاکی را تقریبا 
محدود می کند.

نماینــدگان مجلس طرح  اخیرا  همچنین 
مالیات بر عایدی ســرمایه را تصویب کرده 
اند تا براســاس آن معاملات ملک،  خودرو، 
 طلا و رمزارز مشــمول مالیــات بر عایدی 

سرمایه شوند. 
طبــق ماده ۱۲ طــرح مالیات بــر عایدی 
سرمایه )طرح مالیات بر سوداگری و سفته 
بازی( که قرار است به عنوان ماده)۴( قانون 
مالیات های مســتقیم الحاق شــود؛ کلیه 
اشــخاص غیرتجاری "انتقال دهنده عین" 
یا "واگذارکننده حــق" در خصوص انتقال 
دارایی های مشخص شده در مواد این طرح 
در کلیه مناطق کشور از جمله مناطق آزاد 
اقتصادی، مشمول  ویژه  و  تجاری–صنعتی 

مالیات بر عایدی سرمایه می شوند.
یکــی از اصلی ترین حوزه هــای مالیات بر 
عایدی ســرمایه بازار ملک است. براساس 
این قانون اگر ملک مورد نظر زیر ۱ ســال 
نگهداری شود، 6۰درصد مالیات بر عایدی 
سرمایه )مابه التفاوت سود خرید و فروش( 

است. 
امــا با نگهــداری بیش از 5 ســال مالیات 
مســکن به 5 درصد می رسد. بنابراین این 
قانون در صورت اجرا می تواند تاثیر مثبتی 
در کنتــرل بازار مســکن و نقش دلالان و 

واسطه ها داشته باشد.

پــس از حذف ارز ترجیجی بــه بهانه عدم 
تحقــق اهداف مورد نظر، دولت ســیزدهم 
اعلام کرد که نرخ ارز نیما را ۲۸5۰۰ تومان 
تعیین کرده و اجازه تغییر آن را نمی دهد. 

در کنــار آن نــرخ خوراک پتروشــیمی ها 
نیــز با همین روند تغییر کــرده و برخی از 
مقامات دولتــی می گویند کــه این طرح 
می تواند بــه کاهش نــرخ ارز و در نهایت 
کاهش تورم کمک کنــد، موضوعی که نه 
تنها بین کارشناسان اقتصادی که حتی بین 
نمایندگان مجلس نیز چندان طرفدار ندارد 
و در این بین رییس کمیســیون اقتصادی 
مجلس نیز نسبت به آن واکنش نشان داده 

است. 
اما اواخر هفته گذشته، براساس نامه رییس 
مجلس به رییــس جمهور؛  مجلس مصوبه 
هیت وزیــران مبنی بر تثبیت نــرخ ارز و 
تعیین نرخ تسعیر ارز جهت قیمت گذاری 

کالا ها توسط بانک مرکزی را ابطال کرد. 
بنابراین و طبق نامه رئیس مجلس به رئیس 
جمهور، نظام ارزی کشــور شناور مدیریت 
شده اســت و بانک مرکزی مجاز به تثبیت 
نرخ ها در ســامانه نیما نیست؛ ضمن اینکه 
بانک مرکزی حق تعیین نرخ تســعیر ارز و 
اعلام این نرخ برای قیمت گذاری محصولات 

را ندارد و این کار مغایر قانون است.

البته ابطال این مصوبه به این معنا نیســت 
که قیمت ارز در بازار برای کالاهای اساسی 
از جمله دارو در صورت نظارت دقیق بیش 
از چندهزار تومان از ۲۸5۰۰ تومان بیشتر 
شود چون به گفته رییس کل بانک مرکزی، 

ارز مورد نیاز برای واردات این اقلام از محل 
فروش نفت تامین می شود. در  مقابل این 
تصمیم در راســتای بهبود بازار ســرمایه و 

شناور شدن نرخ ارز است.
نظام هــای ارزی در دنیــا دو نــوع دارند. 
معروفترین آنها نظام ارزی شــناور اســت 
که نرخ ارز شــناور را در این کشورها برقرار 
می سازد. نرخ ارز شناور در کشورهای زیادی 
به کار گرفته می شود. اصول تعیین نرخ ارز 

بر مبنای این نظام با سازوکار بازار است. 
در واقــع نرخ پــول ملی این کشــورها بر 
اســاس میزان عرضه و تقاضای آن در بازار 
فارکس تعیین می شــود. اما این نظام تنها 
نظام برای نرخ ارز نیســت. مورد دیگری به 

نــام نظام نرخ ارز ثابت نیــز وجود دارد که 
با نظام بــالا تفاوت هایی دارد. پیش از دهه 
۱97۰ میلادی نظام برتون وودز حاکم بود 
و بسیاری از ارزهای دنیا نظام نرخ ارز ثابت 

داشتند.
همانطــور که در نامه ریس مجلس نیز ذکر 
شده نظام ارزی کشور شناور مدیریت شده 
اســت. منظــور از این نظام آن اســت که 
ترکیبی از ویژگی های دو نظام نرخ ارز ثابت 
و شناور است. در این نظام نرخ ارز همچنان 
دســت دولت برای دخالت در قیمت ارز باز 

است.  
از ســوی دیگر، این نظام نسبت به نظام ارز 
ثابت این مزیت را دارد کــه می تواند مانع 
از از دســت زفتن ذخایر ارزی شــود و در 

اثرگذاری سیاست پولی مفید باشد.
به باور کارشناســان، نرخ ارز شناور مزایای 
زیادی دارد. از جمله مزایای نرخ ارز شناور 
می توان به این اشاره کرد که به دلیل تعیین 
شــدن قیمت در بازار، از فساد در بازار ارز و 

تخصیص نابجای آن جلوگیری می کند. 
مزیت دیگر آن این است که نیازی به داشتن 
ذخایر بالای ارزی و طلا در نهادهایی مانند 
خزانه بانــک مرکزی نــدارد. همچنین در 
شرایط کنونی احتمالا منجر به افزایش سود 

سهامداران منجر خواهد شد.

تقریبــا در یک مــاه اخیر قیمت  آرمان امروز: 
کالاهای اساسی در مدار افزایشی قرار گرفته و هر روز 
خبری مبنی بر افزایش یک قلم از کالاهای اساســی 
و ضــروری خانوارهای ایرانی به گوش می رســد. اما 
در این میان، تعداد بســیاری نهــاد مربوطه در این 
زمینه از وزارت صمت و کشــاورزی گرفته تا سازمان 
حمایت و ستاد تنظیم بازار وجود دارند که انگار تنها 
تماشــگر گرانی و کاهش قدرت خرید مردم هستند. 
بطوریکه سید محمد آقامیری، سرپرست وزارت جهاد 
کشاورزی، در ســخنانی عجیب گرانی افسارگسیخته 
انواع کالا ها و خدمات را منکر شده و در کمال ناباوری 
می گوید: گرانی وجود نداره! گرانی چی هست اصلأ؟!

در میــان نهادهای مربوطه شــاید نقــش وزارت 
کشــاورزی به عنوان دخیل در بحث تولید بسیاری از 
کالاهای اساسی مانند مرغ، گوشت، شکر، تخم مرغ، 
برنج،.... در این موضوع تاثیرگذار اســت اما گویا این 
نقش با انتقاد بسیاری از فعالان این بخش مهم کشور 

همراه شده است. 
برای نمونه در روزهای اخیر شــاهد تشکیل صف 
برای مرغ و گوشــت تنظیم بــازاری و البته افزایش 
قیمت ها بــه ویژه در بــازار مرغ هســتیم بطوریکه 
زمزمه های واردات مرغ از ترکیه را به همراه داشــته 
است. البته وجود نهادهای بی تاثیر مانند ستاد تظیم 

بازار یا سازمان حمایت نیز در شرایط تاثیر دارند.
مرغداران قربانی وزارت کشاورزی

در زمینــه حبیب اســدالله نــژاد، رییس ســابق 
اتحادیه مرغداران گوشــتی با انتقاد از عملکرد وزارت 
کشــاورزی اظهار داشت: بعد از اصلاح نظام یارانه ای، 
وزارت کشــاورزی پشــت درهای بسته و بدون توجه 
به نیازهای تولیدکنندگان تصمیمات را اخذ می کرد، 
بی توجهی به نیازهای تولیدکنندگان از ســوی وزارت 
کشاورزی، انگیزه تولید را از مرغداران گرفت و باعث 

کمبود مرغ در کشور شد.
وی ادامــه داد: کشــوری که توانایــی تولید یک 
میلیون تن مرغ را داشــت هم اکنون اقدام به واردات 
مــرغ گرم از ترکیه کرده اســت؛ در حالی  که ترکیه 
زیرســاخت ها و ظرفیت تولید اش قابل قیاس با ایران 
نیست. وزارت کشاورزی خبر واردات مرغ گرم از این 
کشــور را رســانه ای کرد اما به این نکته توجه نکرد 
که این کشــور امکان تامین مرغ گرم مورد نیاز ایران 
بــه مدت طولانی را ندارد. بــازار مرغ مبتنی به ثبت 
سفارش است و اگر کشور متقاضی خرید مرغ از بازار 
دیگر اســت باید حداقل از چند مــاه پیش نیازش را 

ثبت کرده باشد تا بر اساس آن تولید انجام می شود.
اســدالله نژاد با تاکید بر اینکه وزارت کشاورزی با 
واردات می خواهد صورت مســئله را پاک کند، افزود: 
وزارت کشــاورزی اگر می خواهد ایــن بحران را حل 
کند باید از قیمت گذاری دســتوری دســت بردارد و 
اجــازه بدهد تولید خود را مدیریــت کند؛ تولید باید 
حمایت شــود مردم حق دارند که نیازهایشــان را با 
قیمت مناســب خریداری کنند چراکه در سال های 
اخیر سطح درآمد آنها پایین آمده است و برای اینکه 
مایحتــاج خــود را تامین کنند نبایــد در تنگنا قرار 
بگیرند؛ الان دخل و خرج مردم هماهنگ نیســت و 
دولت نباید تصور کند کــه تولیدکننده باید از جیب 

خود به مردم یارانه بدهد.
این فعال اقتصادی در پایان بیان کرد: سیاست های 
وزارت کشــاورزی در دولــت ســیزدهم باعث شــد 
تولیدکنندگان مرغ گوشتی، مرغ تخم گذار، دامداران 
و چایکاران و .. آســیب ببیند در حال حاضر تولید از 

این شــرایط ناراضی اســت و همه این مسائل به این 
موضوع برمی گردد که در وزرات کشــاورزی حلقه ای 
حکم فرمانی می کند که به شدت ضعیف، ناوارد و غیر 
متخصص اســت و نسبت به اموری که قرار حکمرانی 

کنند اطلاعی ندارد.
سیاست کنونی همگام با تولید نیست

اما انتقاد از وزارت کشاورزی تنها مختص مرغداران 
نیست و بسیاری از دامداران نیز این موضوع را تایید 
می کننــد. بطوریکه منصور پوریــان، رییس مجمع 
صادرکنندگان دام کشور، در اینباره به »آرمان امروز« 
گفت: بنده بعنوان فعال بخش دام وگوشــت کشــور 
خط مشی و سیاست فعلی وزارت جهاد کشاورزی را 
مناسب و همراه با تولید در کشور نمی دانم. مثلا، ماده 
۲۳ قانون احکام دائمی می گوید جلوگیری از صادرات 

به جهت تنظیم بازار ممنوع است. 
ولی شــاهد حلوگیری از صادرات به جهت تنظیم 
بازار هســتیم. سیاســت های کانالیزه و محدودسازی 
تولیدکنندگان بدلیل سیاســت های بازاری سبب بالا 
بردن سرســام آور هزینه در بخــش تولید دام وحتی 

طیور شده است.
وی ادامــه داد: بنابراین جهــت کاهش هزینه در 
تولید بهترین سیاســت اســتفاده از سیاست بازار باز 
است یعنی صادرات در کنار واردات است. تا هم تولید 
نفس بکشــد و از پس هزینه بــر بیاید و هم مصرف 
کننده محصول مورد نیاز با قیمت مناسب تهیه کند. 

اما الان شــاهد آن هســتیم کــه روش یکطرفه و به 
اصلاح تجار کانالیزه اجرا می شود یعنی هر کس باید 
توی این کانال یا جاده یک طرفه قرار بگیرد. بنابراین 
از مدیریت جدید انتظار هموارسازی و تسهیل مسیر 

تولید می رود.
برنج های باد کرده دست کشاورزان

حســن تقی زاده عضو انجمن صنفی برنج فروشان 
بابل، در گفت وگو با »آرمان امروز« در مورد وضعیت 
بازار برنج گفت: کل بازار برنج از حالت ســنتی خارج 
شده اســت. قبلا بازار براساس عرضه و تقاضا بود اما 
اکنون بازار برنج دست یکسری فروشگاه های زنجیر  ای 
اســت که در راستای سود خودشــان خریدو فروش 
می کنند. برای نمونه، سال گذشته قیمت برنج  تقریبا 
۱۳۰ هزار خریداری و دپو کردند اما امســال برعکس 
آن عمل می کنند و قیمــت برنج روند نزولی به خود 
گرفته اســت. چون بنکدار برنــج نداریم و خریداران 

اصلی برنج مختص این فروشگاه هاست.
وی ادامه داد: این فروشــگاه ها براساس منافع خود 
تصمیم گیری میکنند از همین روی قیمت برنج کیفی 
در حال حاضر، هاشــمی و طارم، زیر 7۰ هزار تومان 
رسیده اما در فروشگاه ها بالای ۱۲۰ هزار تومان است. 
اگر  براســاس عرضه و تقاضا باشد، قیمت برنج باید با 
قیمت ۸۰هزار تومان بدســت مصرف کننده برسد نه 

۱۲۰ هزار تومان. 
این فعال صنفــی افزود: ما در بحــث تولید اصلا 
مشــکلی نداریم، شــاید برخی اقلام مورد نیاز تولید 
گران شده باشــند اما در مجموع مشکل عمده وجود 
ندارد. حداکثر تا ۴5  روز دیگر برنج امسال وارد بازار 
می شــود در حالیکه نزدیک به ۴۰ درصد برنج کهنه 
هنوز در فروش نرفته که در ســال های گذشته ما این 
موضوع را مشــاهده نکرده بودیم. متاسفانه نهادهای 
مربوطــه مانند وزارت کشــاورزی و صمت در اینباره 
کمــک کار کردند. در مجموع ما مشــکلی در تولید 
نداریم و 65 درصد سدها دارای آب هستند و معضل 
اصلی ما برهم خودر نیروهای عرضه و تقاضا و تجارت 

سنتی برنج است.
وی تصریح کرد: متاســفانه شرکت های واردکننده 
نیز در بازار فعال شــده اند. این شــرکت ها عموما به 
نفع منافع خود اســت و زیاد نگران شرایط کشاورزان 
نیســت. بنابراین وزارت کشاورزی و صمت باید ورود 
کنند و مشــاوران مناسبی استفاده کنند. در مجموع، 
اصلا خریداری برای برنج وجود ندارد و از همین روی 

باید متولیان تصمیم جدی اتخاذ کنند.

قیمت برنج کیفی در حال حاضر، هاشمی و طارم، 
زیر 70 هزار تومان رسیده اما در فروشگاه ها بالای 
120 هزار تومان است. اگر  براساس عرضه و تقاضا 
باشــد، قیمت برنج باید با قیمت 80هزار تومان 
بدست مصرف کننده برســد نه 120 هزار تومان.

یکی از اصلی تریــن حوزه های مالیات 
بر عایدی ســرمایه بازار ملک است. 
براســاس این قانون اگــر ملک مورد 
نظــر زیر 1 ســال نگهداری شــود...

طبق نامــه رئیس مجلــس به رئیس 
جمهور، نظام ارزی کشــور شــناور 
مدیریت شده است و بانک مرکزی مجاز 
به تثبیت نرخ ها در سامانه نیما نیست

»آرمان امروز«  بررسی کرد:

وزارت جهاد کشاورزی آفت گرانی کالاهای اساسی

»آرمان امروز« بررسی کرد:حذفمشاوراناملاکگرهکورقیمترابازمیکند

رمزگشاییازنامهقالیبافبهرییسی

تعارض منافع؛ بلای جان اقتصاد
به بــاور کارشناســان اقتصادسیاســی، نباید 
سیاست گذاران کشــور دارای منافع اقتصادی 
داشــته باشند که آن سیاســت گذاری کشور 
دخالت دهند در واقع نباید تعارض منافع وجود 
داشته باشد. به باور اندیشمندان، همزاد اصلی 
تعارض منافع واژه فساد است. اگرچه هر فسادی 
از بستر تعارض منافع پدید می آید، اما آنچه ما 
تحت عنوان فســاد عریان از آن یاد می کنیم، 
کمترین عارضه ناشــی از تعارض منافع است. 
تعارض منافع زمانی وجــود دارد که کارکنان 
به طور بالقوه می توانند از موقعیت خود ســوء 
استفاده کنند؛ اما فساد زمانی اتفاق می افتد که 
کارکنان از موقعیت خود ســوء استفاده کرده 
باشــند. بنابراین وجود تعارض منافع همیشه 
به فساد منجر نمی شود، لکن، وقوع هر فسادی 
در بســتر یک موقعیت تعــارض منافع روی 
می دهد. بنابراین، لازمه پیشگیری و مبارزه با 
فساد، مدیریت تعارض منافع احتمالی خواهد 
بود. پیشرفت های کشور در جایی رخ داده که 
تعارض منافع نبوده و عقب ماندگی ها در جایی 
اتفاق افتاده که تعارض منافع آشــکارا وجود 
داشته است. برای نمونه، برای مثال کارشناسان 
بســیاری در طول دو دهه اخیر اخذ مالیات از 
خانه های خالی را به عنوان یکی از اصلی ترین 
راه های جلوگیری از سرمایه ای شدن مسکن 
در ایران عنوان کرده اند. دولت های متعدد نیز در 
طول این دوره ها لایحه آن را به مجلس تقدیم 
کرده اند، اما مجلس زیر بار این لوایح نمی رفت. 
بازوی پژوهشی مجلس در یک گزارش تحلیلی 
آســیب های تعارض منافع در اقتصاد ایران را 
تشــریح کرد؛ موضوعی که شاید کمتر مورد 
توجه قرار گرفته اســت، امــا نقش مهمی در 
شکل گیری فساد سیســتماتیک در ساختار 
حکمرانی اقتصادی کشــور دارد. بررسی های 
این گزارش نشان می دهد تضاد منافع موجب 
می شود سیاستگذار در تصمیم گیری های خود 
بیش از آنکه منفعت عمومی را مدنظر داشته 
باشد، به منافع شخصی خود توجه کند. در واقع 
امکان آنکه سیاستگذار بتواند از حق انتخاب های 
این چنینی برخوردار باشد، اصلی ترین زمینه ساز 
فساد است. در مجموع، تا زمانیکه نظام طرحی 
برای مقابله با تعــارض منافع در اقتصاد ایران 
نداشته باشد نمی توان به سلامت نظام اقتصادی 
امیدوار بود و ریشه نیروهای اخلالگر را خشکاند.

حرف حسابحرف حساب

چارسوقچارسوق

آغاز عملیات انتقال آب به اردکان توسط چادرملو
عملیات انتقال آب شیرین سازی شده خلیج 
فارس به شهرســتان اردکان توسط شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو طی مراســمی با 
حضور اســتاندار،نماینده مــردم اردکان در 
مجلس شورای اسلامی، امام جمعه اردکان 
، مدیرعامل و اعضای هیات مدیره چادرملو 
آغاز شد.  مهندس طاهر زاده مدیر عامل این 
شرکت گفت: آب شیرین سازی شده خلیج 

فارس که قبلا با طی کردن مســیر حــدود ۸۰۰ کیلومتری از بندرعباس به مجتمع صنعتی 
اردکان منتقل شده است هم اکنون با اجرا و لوله گذاری حدود ۳۴ کیلومتر خط جدید با پیش 
بینی اولیه قطر حدود ۸۰۰ تا 5۰۰ میلیمتر و با حجم ۳۰۰ لیتر بر ثانیه و قابل افزایش تا 6۰۰ 
لیتر بر ثانیه از مخزن مجتمع صنعتی چادرملو به صنایع شهرستان اردکان تخصیص می یابد که 
با این اقدام بخش قابل توجهی از آب فعلی تخصیص داده شده به صنایع اردکان، جهت استفاده 
آب شــرب قابل بهره برداری خواهد بود. وی افزود برای اجرای این طرح مهم در شهرســتان 
اردکان حدود ۳ هزار و 5۰۰ میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است و طبق برنامه براورد می 

گردد ظرف حدود 6 ماه پس از انتخاب پیمانکار آماده بهره برداری گردد.

تقدیر معاون وزیر نیرو از فولاد هزمزگان
مراســم پیش راه انــدازی طــرح پایلــوت 
آب شیرین کن جذبی شرکت فولاد هرمزگان 
با حضور مجید عمیدپور معاون وزیر و رئیس 
پژوهشگاه نیرو، عطاالله معروفخانی مدیرعامل 
شرکت فولاد هرمزگان، محمد صادقی رئیس 
دانشــگاه هرمزگان، علیرضا نصیری رئیس 
پارک علم و فناوری استان هرمزگان، وحید 
عامری رئیس بنیاد نخبگان استان هرمزگان 

و جمعی از معاونان و مدیران شــرکت فولاد هرمزگان برگزار شد. وی خاطرنشان کرد: در این 
مجموعه از تحقیقات دانش بنیان به خوبی حمایت می شود و طرح آب شیرین کن جذبی نیز از این 
دست فعالیت ها است. این طرح با همکاری دانشگاه هرمزگان انجام شده و فناوری نسبتا جدیدی 
در دنیا در این زمینه به شمار می رود. در این مراسم رئیس دانشگاه هرمزگان و رئیس پارک علم و 
فناوری استان هرمزگان از رویکرد مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان مبنی بر حمایت از شرکت ها 
و طرح های دانش بنیان، دانشجویان نخبه و به کارگیری آن ها در صنعت به صورت ویژه تقدیر 
کردند و با اعلام اینکه آماده ادامه هرگونه همکاری نزدیک با فولاد هرمزگان در زمینه های صنعتی 
هستند، نقش دانش را در شرکت فولاد هرمزگان به ویژه از سوی نخبگان و دانشگاهیان ستودند.

واحدهای تولیدی چادرملو هوشمند می شوند
در نشســت بررســی عملکــرد واحدهای 
تولیدی مجتمع صنعتی چادرملو پس از ارائه 
گزارش های مبسوط مدیر مجتمع و مدیران 
واحدهای مختلــف در خصوص عملکرد ۲ 
ماهه امسال ، طرح ها و برنامه های افزایش 
تولید ، ارتقای بهــره وری ، و تدابیر بیش از 
پیش کاهش آلایندگی های زیست محیطی، 
مهندس طاهــر زاده مدیر عامل چادرملو با 

مثبت ارزیابی کردن عملکرد تولید محصولات زنجیره فولاد طی سال ۱۴۰۱ و نیز ۲ ماهه ابتدایی 
سال جدید که موفق به کسب رکوردهای بی سابقه از ابتدای فعالیت واحدهای تولید شمش فولاد 
و آهن اسفنجی گردیدیم افزود: باوجود محدودیت های ناشی از مصرف انرژی و کاهش قیمت 
های جهانی فولاد، چادرملو موفق شده است نسبت به سایر شرکتهای هم ردیف از سودآوری قابل 
قبولی برخوردار گردد. همچنین دکتر فاطمی اردکانی نایب رئیس هیات مدیره چادرملو ضمن 
تقدیر از اقدامات موثر مدیران شرکت در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی تاکید کرد  . باید 
همه توان و تخصص خود را برای هوشمند سازی چرخه تولید به کار گیریم تا علاوه بر ارتقای 

کیفیت بتوانیم محصولات زنجیره را متناسب با نیاز مشتری تولید نمائیم.

چشم اندازچشم انداز
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آرمان امروز- عاطفه میرزا: به تازگی شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
اقدامی تامل برانگیز و بی سابقه، 35 نفر از رؤسای دانشگاه های کشور و 
همچنین رؤسای موسسه پژوهشی حکمت و فلسفه ایران و مرکز آموزش 
عالی کاشمررا به صورت یک جا برکنار و برای آنها جایگزین معرفی کرد. 
افرادی که مشخص نیست یا توضیحی درباره آنها داده نشده که با کدام 

منطق رئیس دانشگاه های کشور شده اند. 
بر اساس رأی اعضای کمیته پنجاه و چهارمین جلسه کمیته انتخاب 
رؤسای دانشگاه های کشور، به ریاست عبدالحسین خسروپناه دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و با حضور محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری، بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
و  رســتمی رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه ها، 
محمدرضا مخبر دزفولی عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی، رضا مراد 
صحرایی سرپرســت وزارت آموزش و پرورش و ابراهیم تقی زاده رئیس 
دانشگاه پیام نور در محل دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار 
شــد،  ســیدمحمود رضا آقامیری برای ریاست دانشگاه شهید بهشتی، 
سیف الله سعدالدین )دانشــگاه سمنان(، مهدی رضائیان )دانشگاه علوم 
پزشــکی فسا(، محمدتقی آشوبی )دانشگاه علوم پزشکی گیلان(، صالح 
الدین بویا )دانشگاه علوم پزشکی ایرانشهر(، مجید درّودی )دانشگاه علوم 
پزشکی نیشابور(، فاطمه معین الدینی )دانشگاه پیام نور استان کرمان(، 
مریم مهدی عراقی )دانشگاه پیام نور کردستان(، رویا کرمی )دانشگاه پیام 
نور استان زنجان(، حسین نازک تبار )دانشگاه پیام نور مازندران(، سیدجواد 
طالب زاده )دانشــگاه پیام نور آذربایجان غربی(، محســن جاجرمی زاده 
)دانشــگاه پیام نور فارس(، میثم اکبرزاده )دانشــگاه پیام نور اســتان 
قزوین(، مهرداد توکلی راد )دانشگاه پیام نور گیلان(، علی محمدحسین 
ظاهری )دانشگاه پیام نور استان همدان(، عنایت الله یزدان پناه )دانشگاه 
پیام نور البرز( انتخاب شــدند. همچنین علیرضا کیخا )ریاست پردیس 
دانشگاه فرهنگیان سیستان و بلوچستان( مسلم قبادیان )پردیس دانشگاه 

فرهنگیان اســتان البرز( سیدنقی موسوی )ریاســت پردیس دانشگاه 
فرهنگیان استان قم( رضوان باغبانی )پردیس دانشگاه فرهنگیان استان 
قم( علی بهرام شاهی )ریاست پردیس دانشگاه فرهنگیان هرمزگان( لطف 
الله مهدوی )پردیس دانشــگاه فرهنگیان مازندران(، سید شهاب الدین 
ارکیا )پردیس دانشــگاه فرهنگیان کردستان(، مسعود صالحی شبلیزی 

)پردیس دانشگاه فرهنگیان خوزســتان(، جواد اکبری مطلق )پردیس 
دانشگاه فرهنگیان خراسان جنوبی( علی اکبر کجباف)پردیس دانشگاه 
فرهنگیان اســتان اصفهان(، پروین اصغری )پردیس دانشگاه فرهنگیان 
چهار محال و بختیاری(، )زهرا آزاد دیسفانی )پردیس دانشگاه فرهنگیان 
خراسان رضوی(، ربابه داهیم )پردیس دانشگاه فرهنگیان آذربایجان غربی 

و... برگزیده شدند.
چرا این همه تغییر در یک روز؟  

اما برکناری این 35 رئیس و مدیر دانشگاهی و آموزشی انعکاس زیادی 
در رســانه ها و فضای مجازی داشــت. انتقادهایی که از دو محور نشات 
می گرفت. اول اینکه برکناری 35 نفر مدیر دانشگاهی  که بی سابقه ترین 
اقدامات شــورای انقلاب فرهنگی بوده و دوم اینکه گفته می شــود این 
جابه جایی در راستای جایگزینی نیروهای خودی با نیروهای دانشگاهی 

اصلاح طلب که هنوز از دولت قبل باقی مانده بود، صورت گرفته و اقدامی 
کاملا سیاسی است. 

محمد رضا زاهدی اصل، استاد بازنشسته مددکاری اجتماعی در گفت 
و گو با »آرمان امروز« در رابطه با این اقدام ناگهانی و بی سابقه می گوید: 
»این خبر حقیقتا باعث تعجب و حیرت بنده و همه دانشــگاهیان شد. 
اینکه در یک روز شورای انقلاب فرهنگی برخلاف عنوان آن که شورایی 
عالی و والامقام است و مهمترین مهره تصمیم گیرنده در عرصه مسایل 
علمی و فرهنگی و دانشگاهی کشور محسوب می شود، در یک روز و در 
یک جلسه 35 نفر را به یکباره برکنار کنند، اقدامی بی سابقه و در عین 

حال تاسف بار است.« 
وی با ذکر اینکه عملکرد این نهاد باید مبتنی بر سیاســت گذاری و 
دایره اختیارات باشد گفت: »این در حالی است که تصمیم گیری های این 
نهاد باید به گونه ای باشد که الگویی برای سایر نهادها باشد. این روسای 
برکنار شده احتمالا روســایی بودند که در دوره دولت قبل یعنی دولت 
روحانی منصوب شــده بودند. اما این حجم از برکناری واقعا غیرمتعارف 

و عجیب بود. 
زاهدی اصل به پاســخ احتمالی شورای انقلاب فرهنگی در مورد این 
برکناری ها نیز اشــاره کرده و گفت: »ممکن اســت دوستان در شورای 
انقلاب فرهنگی بگویند که این تصمیم در 6- 7 ماه گذشته و به صورت 
مجزا گرفته شده و حالا به یکباره اعلام شده است. اما حتی اگر هم چنین 
چیزی باشــد، باز هم از شورای انقلاب فرهنگی که متشکل از جمعی از 
فرهیختگان است انتظار می رفت به گونه ای عمل می کردند که شائبه 
سیاســی گری در این تصمیم به وجود نیاید و شهروندان و دانشگاهیان 
نگویند که دولت ســیزدهم به صورت جناحی به دنبال فتح سنگرهای 
دانشگاه و دانشگاهی است!. چنین تصمیم هایی، آن هم در فصل امتحانات 
می تواند باعث تاثیرات و تبعات منفی فراوانی در جامعه دانشگاهی و پایین 
آمدن انگیزه و روحیه آنها شود و شوک بزرگی به آنها محسوب می شود.« 

اینکه  از  بعد  امروز- حمید رضا خالدی:  آرمان 
شــهردار تهران خود  خبر از کشف پرونده فساد 20 
هزار میلیاردی در شــهرداری تهران داد، روز گذشته 
عضو شورای شهر تهران از شهردار خواست تا در کنار 
افشاگری های رســانه ای، جزئیات این پرونده را در 

اختیار اعضای شورا قرار دهد. 
فساد در شهرداری تهران شاید تاریخی داشته باشد 
به قدمت عمــر بلدیه. موضوعی که گرچه هر همواره 
توسط شهرداران مختلف تکذیب و تلاش می شود هر 
گونــه پرونده ای را به دوره قبلی مربوط کند اما، بعد 
از تمام شدن عمر مدیریتش تازه اسنادی از فسادهای 
مالی رخ داده در دوره آنها منتشــر می شــود. یعنی 

زمانیکه دیگر جا تر است و بچه نیست!
دوره کنونی شــهرداری تهران نیــز از این قاعده 
مستثنی نیست. کمااینکه تاکنون چندین بار اخباری 
در مورد دســتگیری برخی از مدیران شهری کنونی 
منتشــر شــده که البته زاکانی تقریبا همه را تکذیب 
کرده اســت. پرونده هایی که شــاید جالب ترین آنها 

دستگیری برخی از کارکنان دفتر وی باشد. 
علیرضــا زاکانی همان زمان درخصوص شــایعات 
دســتگیری برخی چهره ها در دفتر شهردار گفته بود 
: »کسی را در دفتر شهردار نگرفته اند. او درخصوص 
اخبار منتشــر شــده درخصوص دســتگیری برخی 
مدیران در شــهرداری منطقه ۱2 هم توضیح داد:  ما 
ســازمانی هستیم مانند همه ســازمان های دیگر اگر 
هم مشکلی داشــته باشیم خودمان دنبال می کنیم و 
دیگرانی هم که این مســائل را دنبال می کنند از ما 

صیانت می کنند.«  
با این  حال مهدی عباســی، عضو شــورای شــهر 
تهران اوایل اردیبهشــت در تذکری در صحن شورای 
شهر اعلام کرد که قرار بود پیش از عید موضوعاتی از 
اتفاقات شهرداری مطرح کنم، چند شب پیش متوجه 
شــدم که یکی از اعضای دفتر شهردار تهران به دلیل 

اتهامات مالی بازداشت شده است.
عباســی با بیان اینکه عناصری در ســال گذشته 
نیز در دفتر شــهردار تهران بازداشــت شدند، گفت: 
سوالاتی مطرح است که چه کسانی، این افراد را وارد 
شهرداری کرده و به آنها مسئولیت داده اند و این افراد 

با چه کسانی روابط مالی دارند؟.
افشاگری مبهم آقای شهردار

با این وجــود علیرضا زاکانی در دومین نشســت 
خبری خود در پاسخ به سوال خبرنگار »آرمان امروز« 
در مورد وجود شــبکه های فساد مالی و پیگیری ۱2 

پرونده مالی که در دوران نجفی باز شــده بود گفت: 
شــبکه فساد وجود نداشته، بلکه تخلف چند نفر بوده 
کــه خودمان در مجموعه شــهرداری آن را کشــف 
کردیم، با آن برخورد کردیم و برای برخورد دســتگاه 

نظارتی موضوع را به این دستگاه ارسال کردیم.
در همــان جا اما شــهردار تهران برای نخســتین 
بار صحبت از کشف فســادی 20 هزار میلیاردی در 
شــهرداری را داد و گفت: »ما سه نوع فساد داریم که 
در نوع اول مال شــهرداری را برده و خورده اند که ما 
تلاش می کنیم امکاناتی را که از شهرداری برده شده 
اســت، برگردانیم مثل همین 20 هزار میلیارد تومان 
که برخی ها به ما توصیــه می کردند که امکان ندارد 
آنها را برگردانیم یا همچون پرونده برند یک شــرکت 
ما که 600 میلیارد تومان ارزش داشت اما سه میلیارد 
تومان گرفته بودند و پرونده به گونه ای بود که معاون 
مالی ما شخصا دنبال بازپس گیری این مورد بود و در 
یک مورد دیگر حق شــهرداری کــه باید پس گرفته 

شود دقیقا نصف بودجه امسال است.«
این خبر گرچه بدون توضیح بیشــتری از ســوی 
شــهردار تهران در ظاهر به فراموشــی ســپرده شد 
اما، اشاره وی به ســخنان »عبدالمطهر محمدخانی« 
سخنگوی شــهرداری بود که چند روز پیش تر از آن 
گفته بود: »اولویت اول ما بازگشــت اموال و امکانات 
شــهر به نفع مردم و بیت المال است. به عنوان نمونه 
ارزش یکــی از ایــن پرونده های فســادی که در این 
مدت کشــف شده، به اندازه نیمی از بودجه یک سال 

شهرداری تهران است.«
شهردار گزارش بدهد 

با این حال، به نظر می رسد با وجود وعده شهرداری 
مبنی بر اینکه به زودی جزئیات این پرونده منتشــر 
خواهد شد، هنوز هیچ یک از اعضای شورای شهر هم 
از مفاد و حتی موضوع این پرونده ها مطلع نیســتند!  
در همین خصوص یکی از اعضای شورای شهرتهران 
در مورد کشــف پرونده فساد 20 هزار میلیارد تومانی 
در شهرداری تهران خواســتار ارائه گزارشی از سوی 
شــهرداری به شورای شهر شــد و بر انتشار جزئیات 

بیشتر پرونده تأکید کرد.
ناصر امانی در گفت وگو با خبرنگار »آرمان امروز « 
می گویــد: »ما هم به اندازه شــما از مفاد این پرونده 

خبر داریم. 
یعنــی خودمان هم از طریق رســانه ها و مصاحبه 
و اظهارنظرهایی که شــهردار و سخنگوی شهرداری 

می کردند از ماجرا مطلع شــدیم امــا تاکنون زاکانی 
هیچ گزارشــی در این زمینه برای ما و ســایر اعضای 

شورا ارسال نکرده است.« 
وی در پاســخ به این ســوال که آیا در جلســات 
مشــترکی که با شــهردار دارید در این مورد حرف و 
حدیثی به میان نیامده است؟ نیز می افزاید: »در این 
مدت جلسه ای با شــهردار نداشته ایم تا از وی سوال 

کنیم. 
برای همین از طریق رســانه ها از وی درخواســت 
کردیم تــا اگر چنیــن پرونده ای واقعا وجــود دارد، 
جزئیاتش را بــرای ما افکار عمومــی فاش کند ولی 

تاکنون چنین نشده است. 
بــه هر حال ما به هیچ وجــه کوتاه نمی آییم و اگر 
شــهردار طی چند روز آینده گزارشی در این زمینه 
منتشر نکند، حتما به صورت رسمی از وی درخواست 

گزارش می کنیم!.«
امانــی همچنین در مــورد اینکه شــهرداری در 
بسیاری از موارد از ارائه گزارش به شورا طفره می رود، 
تصریح می کند: »متاسفانه در شورای شهر ابزار کافی 
برای نظــارت را در اختیار نداریم البتــه نبودن ابزار 
نظــارت وظیفه ما را در حوزه نظــارت کم نمی کند ، 
امیدواریم حساســیتی که در بدنه شورای شهر ایجاد 
شده با حمایت و اســتقبال همه اعضا همراه باشد و 
اگرهم دوستی روی موضوعی حساسیت داشت ما هم 

دنبال کنیم و مانع آن نشویم.«
به نظر می رسد بی تفاوتی شورا به طفره رفتن های 
شهردار در مورد ارائه گزارش به شورای شهر ریشه در 
برخی از نگاه های سیاسی داشته باشد. همان طور که 
امانی پیش از این نیز گفته بود؛ شــورای شهر تهران 
نسبت به مجلس کم تر درگیر فضاهای سیاسی است 
اما در صحن اعلام می شــود کــه باید به عنوان یک 

جریان انقلابی شهردار منتخب را حمایت کرد.
وی تاکیــد کرده بود: من معتقــدم نباید در مورد 
هیــچ مقام اجرایی در کشــور هالــه ای از تقدس بر 
دور آن ایجاد کرد بلکه برعکس؛ همه مســئولان باید 
در معــرض نقد و انتقاد قرار بگیرنــد البته به حق و 
دلســوزانه هیچ مسئول اجرایی از شهردار ناحیه شهر 
کوچک تا بزرگ ترین شــان که شــهردار تهران باشد 
نباید مقام حقوقی اش ازنقد محفوظ باشــد . همیشه 
جمع ثروت و قدرت فسادزا است مدیران اجرایی باید 
مانند آینه همه عملکردشــان شــفاف باشد اگر ابهام 
وجود داشت سوال شود تذکر و انتقاد مطرح شود به 

نظر من این انقلابی ترین رفتار است.

ناصــر امانی: شــهرداری در 
بسیاری از موارد از ارائه گزارش 
به شورا طفره می رود، متاسفانه 
در شورای شهر ابزار کافی برای 
نظــارت را در اختیــار نداریم

این روســای برکنار شــده احتمالا روسایی 
بودند کــه در دوره دولت قبــل یعنی دولت 
روحانی منصوب شــده بودند. اما این حجم 
از برکناری واقعا غیرمتعــارف و عجیب بود

»آرمان امروز« در گفت وگو با عضو شورای شهر تهران 

پرونده فساد 20 هزار میلیاردی »بهشت« چه شد؟!

در گفت وگو با »آرمان امروز« مطرح شد

بی سابقه ترین برکناری 35 رئیس دانشگاه 

باز شدن درهای هواپیمای مسافربری قبل از فرود
درهای یکی از پروازهای شرکت هواپیمایی 
»آســیانا« هنگام فرود در شهر »دئگو« کره 
جنوبی در 237 کیلومتری سئول به یکباره 
باز شــد. به نقل از یورونیوز، در حالی که باد 
به شدت در کابین هواپیما می وزید، مسافران 
وحشــت زده به صندلی های خود چسبیده 
بودند. ویدئویی از این لحظات وحشت آور در 
شبکه های اجتماعی منتشر شده است. یک 

مقام شرکت هواپیمایی کره ای گفت: به نظر می رسد مرد 30 ساله ای که روی صندلی اورژانس 
نشســته بود، در را زمانی که هواپیما در ارتفاع 2۱3 متری از سطح زمین قرار داشت باز کرده 
است. این اتفاق در حالی رخ داد که دو تا سه دقیقه فاصله تا زمان فرود باقی مانده بوده است. 
پلیس این مرد را برای بازجویی بازداشــت کرده و مقامات کره ای اعلام کردند که هواپیما به 

سلامت فرود آمده است. 
به گفته خطوط هوایی آســیانا، در مجموع 200 نفر از جمله ۱۹۴ مســافر در هواپیما بودند. 
همچنین به گفته سازمان آتش نشانی دئگو، ۱2 نفر بر اثر این حادثه دچار جراحت جزیی شدند 

که ۹ نفر از آن ها به دلیل مشکلات تنفسی به بیمارستان انتقال یافته اند.

عمل زیبایی دوباره قربانی گرفت
مســئول روابــط عمومی معاونــت درمان 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: پرونده 
فوت بانویی که پنج شب بر اثر عمل جراحی 
زیبایی در  بیمارســتان مهرگان این شــهر 
درگذشت از سوی دانشــگاه علوم پزشکی 
مشــهد به طور جدی در حال بررســی و 
پیگیری است. مصطفی صیقلیان در خصوص 
بانویی 32 ساله که روز گذشته بر اثر جراحی 

زیبایی)لیپوساکشن( در بیمارستان مهرگان در گذشت افزود:این بیمارستان، خصوصی است و 
مسئولیت اجرایی آن بر عهده دانشگاه علوم پزشکی مشهد نیست بلکه تنها موضوع نظارت بر 
درمان این بیمارستان بر عهده این دانشگاه است. دانشگاه علوم پزشکی مشهد به هیچ عنوان 
اجازه عمل های زیبایی را به بیمارستان مهرگان نداده است و با توجه به اتفاق پیش آمده، رییس 
بیمارســتان برای ادای توضیح به حوزه معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد فراخوانده 
شده است. بیمارستان مهرگان تا اطلاع ثانوی فقط اجازه دارد اعمال جراحی اورژانسی را انجام 
دهد و به هیچ وجه مجوز پذیرش بیماران الکتیو را ندارد. نوع دیگری از جراحی وجود دارد که 

برای انجام آن می توان از زمان قبل تر برنامه ریزی و تصمیم گیری نمود.

پولشویی و کلاهبرداری با ۴5 میلیارد چک جعلی
رئیس پلیس پیشــگیری تهــران بزرگ از 
دســتگیری 2 جاعل و کلاهبردارحرفه ای 
که با پخش چک و تراول جعلی ۴5 میلیارد 
ریال پول شویی و کلاهبرداری کرده بودند، 
خبر داد. ســرهنگ محمد گودرزی گفت: 
در پی دریافت خبر مبنی بر کلاهبرداری از 
طریق خرید در سایت های اینترنتی و ارائه 
چک جعلی در محله یوســف آباد تهران در 

یک عملیات منسجم پلیســی درحالی که متهمان در حال خرید یک دستگاه تلفن همراه با 
چک جعلی بودند، دستگیر شدند. پس از اخذ مجوزهای قضائی و بازدید از مخفیگاه متهمان، 
تعداد زیادی چک، اسکناس و مدارک هویتی جعلی کشف شد. رئیس پلیس پیشگیری تهران 
بزرگ تصریح کرد: متهمان 57 و 5۹ ساله در تحقیقات ابتدایی به بزه انتسابی و کلاهبرداری 
از شهروندان با ارائه چک و اسکناس جعلی اعتراف کردند.  سرهنگ گودرزی با اشاره به اینکه 
متهمان به جعل تراول و کلاهبرداری و پولشویی اعتراف کرده اند، اعلام کرد: کارشناسان ارزش 
اموال کشف شده را بیش از ۴5 میلیارد ریال اعلام کردند. تحقیقات بیشتر برای کشف جزئیات 

پرونده ادامه دارد.

الو   آرمانالو   آرمان
این ستون، تریبونی است برای بیان مشکلات و 
پیشنهادهای شما. تلاش ما این است که در این 
ستون دیدگاه ها، نظرات و انتقادهایتان درتمام 
بازتاب یابد. آرمان امــروز آینه افکار  حوزه ها 

عمومی است. منتظر تماس  شما هستیم.
 ارتباط مستقیم با دبیر سرویس
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دکه مطبوعات یا سوپرمارکت؟
سابق به دکه های مطبوعات مراجعه می کردیم، 
پیشخوان و نیمی از پیاده رو مخصوص چیدمان 
روزنامه ها و مجلات بودند و به سلیقه صاحبان یا 
کارگران دکه  آنها در دید عموم قرار می گرفت 
و زندگی با خرید و تورق روزنامه یا مجله، جریان 
داشت. با گذشت زمان و گرانی کاغذ و مطبوعات، 
بیشتر دکه ها به جای ارائه کار فرهنگی، به سوپر 
مارکت تبدیل شــدند و در برخی از دکه ها هیچ 
روزنامه یا مجله ای به فروش نمی رسد. به جای 
آن سیگار و فندک و تنقلات در تهران و در برخی 
شهرســتان ها، از جمله گرگان؛ استان گلستان، 
اسباب بازی هم به فروش می رسد! کار فرهنگی 
به غیرفرهنگی تبدیل و این موضوع برای کشوری 
که مهد علم و تمدن اســت و مسئولان  درباره 
فرهنگ  مطالعه، داد ســخن سر می دهند، جای 
نگرانی و بی توجهی بــه این موضوع پیامدهای 

منفی به همراه خواهد داشت.
علی - نویسنده مطبوعات

مشکلات دریافت وام
متقاضیــان وام بانکــی به دلیل ســخت گیری 
از ســوی رئیس یا مســئول اعتبــارات، باید دو 
نفر به عنوان ضامــن معرفی کنند تا در صورت 
موجــودی اعتبار صد میلیون تومــان آن هم با 
سود ۱۸درصد، دریافت کنند. شب های گذشته 
فرزین، رئیــس بانک مرکزی در تلویزیون گفت: 
»بانک ها برای پرداخت صد میلیون تومان وام، 
نباید سخت گیری کنند و یک نفر ضامن کفایت 
می کند.« به نظر می رسد این موضوع از سوی 
برخی روســای بانک ها، سلیقه ای است و برای 
رفع هرگونه ابهام، به جای دســتور لسانی، بهتر 
است به تمامی شعب بخشــنامه صادر کنند تا 
پرداخت وام، بدون ســخت گیری و اتلاف وقت 

و با معرفی یک نفر ضامن انجام شود.
ع. فرقانی
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کهگیلویه و بویراحمد- خبرنگار »آرمان 
امروز«: نشست بررسی مشکلات و موانع طرح 
نهضت ملی مسکن استان کهگیلویه و بویراحمد 
با حضور دستگاهای متولی برگزار شد و استاندار 
در این جلسه تاکید کرد: این به دلیل بروز برخی 
مشــکلات ۱۰ هزار واحــد از برنامه طرح ملی 

نهضت مسکن عقب است.
ســید علی احمدزاده، اســتاندار کهگیلویه و 
بویراحمد گفت: روز پنجشنبه چهارم خرداد ماه 
۱۴۰۲ در نشست شورای مسکن استان افزود: 
راه و شهرسازی به شرکت ها و پیمانکارانی که 
توانایی و اهلیت ندارند و با مشکل اعتبارسنجی 
مواجهند از پروژه های نهضت ملی مسکن واگذار 
نکند چرا که با این کار پروژه هایی که شــروع 
شدند پیشرفت نخواهند کرد و مردم و متقاضیان 

مسکن سرگردان می شوند.
وی اظهار کرد: بانک ها موظفند که تسهیلات 
طرح نهضت ملی مسکن را به متقاضیان روستایی 

و شهری پرداخت کنند.
احمدزاده خاطرنشــان کرد: برخی اقدامات در 
زمینه طرح نهضت ملی مسکن کارها رو دچار 
مشــکل کرده است و این اقدامات تنها به دلیل 

برخی سوء مدیریت هاست.
وی افــزود: باید الزامات بانک ها گرفته شــود و 
براساس الزامات متقاضیان واجدین شرایط طرح 
نهضت ملی مسکن به بانک ها معرفی شوند چرا با 
معرفی مازاد بر سهمیه بانک ها به آن ها معرفی و 

به بانک ها فشار آورده می شود، این عملکرد مردم 
را سرگردان می کند.

اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: باید 
سهم هر بانک در زمینه طرح نهضت ملی مسکن 
مشخص باشد این سردرگمی ها برطرف شود 
چراکه زمان زیادی از آغاز اجرای این طرح می 
گذرد اما ما هنوز بر روی آمار مشــکل داریم و 

آمارها تناقض دارند.
احمدزاده عنوان کرد: مســئولیت تناقض آمار 
و معرفی شــدگان مازاد به بانک ها بر عهده راه 
و شهرسازی است، نباید حتی یک نفر مازاد بر 
سهمیه به بانک ها معرفی شود. نباید بین بانک ها 
و راه و شهرســازی اختلاف وجود داشته باشد. 
وی تاکید کرد: نهضت ملی مسکن موضوع برای 
دولت و کشور بســیار مهم است و ما هم باید 
حساســیت زیادی در این رابطه داشته باشیم. 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد وضعیت کنونی 
نهضت ملی مســکن در این استان را یک نوع 
سردرگمی دانست و تصریح کرد: این نحوه کار 
کردن قابل قبول نیست، باید برنامه  یزی دقیقی 
بر اساس الزامات کاری داشته باشیم. احمد زاده 
خطاب به متولیان مسکن استان گفت: اگر بخش 
دولتی برای اجرایی شــدن طرح ملی مسکن 
کوتاهی کنــد، طرح به بخش خصوصی واگذار 

می شود.
وی افزود: نمی شود هر مدیری یک گزارشی به 
ما بدهد و برود، مدیران باید عملیاتی در جلسات 

حضور یابند.
همچنین عیسی شهامت، سرپرست معاونت 
هماهنگی امور عمرانی اســتانداری کهگیلویه 
بویراحمد از عملکرد بسیار ضعیف بانک ها در 
پیشرفت طرح نهضت ملی مسکن این استان 
خبر داد و گفت: یکی از عوامل عملکرد ضعیف 
نهضت ملی مسکن، عملکرد بانک ها بوده است.  
وی افزود: سامانه ضعیف راه و شهرسازی کشور، 
هماهنگ نبودن کاربران بانکی استانی با کاربران 
کشوری، نداشتن اهتمام جدی در زمینه طرح 
نهضت ملی مسکن، ارتباط نداشتن و تشکیل 
جلسه ندادن بانک ها و راه وشهرسازی، زمان بر 
بودن فرآیند تشکیل پرونده و اعتبار سنجی و الزام 
بانک های استان از سوی بانک های کشور مبنی بر 
رعایت منابع و مصارف از مهمترین دلایل کُندی 
طرح نهضت ملی مسکن در استان کهگیلویه و 

بویراحمد است.
شهامت ادامه داد: در برخی شهرستان های استان 
زمین تهیه و تحویل شده اما اقدامی در زمینه 
عملیاتی شدن این طرح انجام نشده است. وی 
عنوان کرد: هر نوع ســاخت و ساز باید از مسیر 
نظام مهندسی عبور کند و حتی گرفتن مشاور 
هم باید با مجوز نظام مهندسی باشد.  دانش آموز، 
رئیس کمیسیون هماهنگی بانک های استان 
کهگیلویه و بویراحمد نیز در این خصوص گفت: 
تمام کم کاری ها در رابطه با عملکرد بانک ها را 

می پذیریم.

وزیر  امروز«:  »آرمان  خبرنگار   - نوشهر 
راه و شهرسازی در سفر روز گذشته به غرب 
مازندران با اعلام رسمی مجوز مرز هوایی بین 
المللی فرودگاه رامســر، امسال را سال رونق 
خوب مســکن در کشور و این استان دانسته 
و بر ســرعت گرفتن طرح های نهضت ملی 
مسکن و راه سازی و از ساخت آزادراه چالوس 

- رامسر اشاره کرده است.
ریل گذاری صحیح توسعه استان های کشور 
از جمله مازنــدران از موفقیت های آیت الله 
رئیسی است که از آغاز فعالیت دولت مردمی 
سیزدهم در سفر جهادی وزرای هیات دولت 
بــه مناطق مختلف گام هــای تدریجی حل 
مشکلات و تامین نیازهای هر منطقه برداشته 

شده است.
" مهرداد بذرپاش " وزیر راه و شهرسازی صبح 
روز پنجشنبه بعد از افتتاح فرودگاه گناباد در 
استان خراسان رضوی راهی غرب مازندران که 
ظهر این روز در فرودگاه رامسر مورد استقبال 
جمعی از مسوولان استانی و شهرستانی قرار 
گرفت. شــرکت در یادواره شهدای شیرود و 
سالگرد خلبان شــیرودی، بررسی پروژهای 
راهبردی حــوزه راه و حمل و نقل، بازدید از 
پروژه های نهضت ملی مسکن رامسر و بازدید 
از فرودگاه این شهرستان از جمله برنامه های 
سفر یکروزه وزیر راه و شهرسازی در این خطه 

غربی استان مازندران بود.

نکته مهم این که عزم دولت آیت الله رییسی 
بر حل مشکلات ریشه ای استوار است و بدین 
خاطــر از آغاز فعالیت این دولت، مســوولان 
کلان کشــوری در وزارتخانه های مربوط به 
شناسایی مشــکلات و نیازهای منطقه اقدام 
کردند و تا امروز بســیاری از مشکلات استان 
های مختلف کشــور بتدریج در حال برطرف 
شدن است. وزیر راه و شهرسازی در سفر روز 
گذشته خود موجب مســرت غرب مازندران 
شده است به طوری که مجوز مرز هوایی بین 
المللی راه اعلام کرده و حتی تاکید کرده که 
به زودی آمد و شد هواپیماهای خارجی آغاز 

و تجهیزات مربوط فرودگاه نیز تامین بشود.
یکی از دغدغه های مهم دیگر غرب مازندران 
ترافیک سرســام آور بوده کــه در ایام پیک 
مسافران و گردشــگران نفس غرب مازندران 
با مشــکلات عدیده ای مواجه می شــود که 
در این ســفر وزیر راه در جلسه بررسی پروژه 
های راه سازی استان مازندران از برآورد اعتبار 
احداث آزاد راه چالوس - رامسر اشاره شد که 
با ســاخت این طرح ملی، پرونده این چالش 
غرب مازندران در دولت مردمی سیزدهم بسته 

می شود که خبری مسرت بخش بوده است.
مدیرعامل شرکت ساخت توسعه زیربناهای 
حمــل و نقــل کشــور و معاون وزیــر راه و 
شهرسازی در جلسه بررســی پروژه های راه 
سازی استان مازندران که در فرمانداری رامسر 

برگزار شــد این برآورد اعتبار برای ســاخت 
آزاد راه چالوس - رامســر به طول حدود ۹۰ 

کیلومتر را اعلام کرد.
به گفته خیرالله خادمــی از این مقدار اعتبار 
حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان آن بابت ساخت 
تونــل ها و پل ها، ۲ هزار میلیارد تومان بابت 
ارزیابــی و ۳۵ هزار میلیــارد تومان هم برای 
ســرمایه گــذاری به منظور ســاخت جزایر 

مصنوعی در دریا هزینه می شود.
وی خاطرنشان کرد این طرح در حقیقت جزو 
یکی از طرح های مربوط به آزاد راه ســاحلی 
کشــور به شــمار می آید چرا که براســاس 
برنامه قرار بود این طرح از ساری مرکز استان 
مازندران به گیلان اجرایی شــود به گونه ای 
که تمامی شهرهای ساحلی از مزیت های این 

طرح متاثر شوند.
خادمی تصریح کرد : کارهای کارشناســی، 
مطالعات اولیه و طراحی ساخت گام نخست 
این طرح با همکاری مشاوران انجام گرفته و 
طول این مسیر هم حدود ۹۰ کیلومتر است 
و از ۶ گزینــه ای که بــرای اجرای این طرح 
تعریف و برنامه ریزی شده نمونه آن می توان 
به ساخت یک پل دو طبقه، تعریض بخشی از 
مسیر کنونی، محدوده دریا و کوهستان است 
البته در محــدوده گزینه با توجه به وضعیت 
موجود جزو گزینه های برتر مشــاور انتخاب 

شده است.

خوی - خبرنگار »آرمان امروز«:  بیش از ۱۰۰ روز 
از زلزله ۹/۵ ریشــتری خوی می گذرد برای بازدید از 
مناطق زلزله زده و روند بازسازی مناطق به خوی سفر 

کردیم.
دیروز ساعت ۱۲ ظهر وارد خوی شدیم. هنوز تعدادی 
از چادر های هلال احمر در حاشــیه جــاده و داخل 
حیاط منازل پابرجاســت با نزدیک تر شــدن به داخل 
شــهر از تعداد چادر ها کاسته شــده و در داخل شهر 
دیگر چادری به چشم نمی خورد مردم مشغول زندگی 
روزانه خود هستند در یک کلام می توان گفت زندگی 

در خوی جریان دارد.
برای اطلاع از وضعیت زلزله زدگان کانون اصلی زمین 
لرزه، به روستاهای »پره«، »زاویه حسن خان«، می رویم 
در این منطقــه تعدادی از خانواده هــا هنوز در چادر 
زندگی می کنند از محمد پسر نوجوانی جویای اوضاع 
زلزله زدگان این مناطق می شویم در پاسخ به سئوال ما 
می گوید: تعدادی از منازل آسیب دیده بازسازی شدند 
و مردم در منازل خود سکونت پیدا کردند ولی تعدادی 
از منــازل که در زلزله تخریب شــده و نیاز به احداث 

داشتند فعلا کار بازسازی آنها آغاز نشده است.
یکی دیگر از شــهروندان که در چادر زندکی می کند 
می گوید: اجاره خانه در این مناطق بســیار بالا ست و 
ما را با مشکل مواجه کرده است به همین دلیل تصمیم 
گرفتیم تا پایان احداث منزل مســکونی خود در چادر 

زندگی کنیم.
با گذر از کوچه های روســتا می توان مشاهده کرد که 
این مناطق از شــرایط بحرانی خارج شده اما به گفته 
اهالی، مشــکل فعلی، ناامنی خانه های ترک برداشته 
اســت و چون نمای بیرونی این خانه ها، ســالم است، 
بنیاد مسکن این خانه ها را در ردیف خانه های تخریبی 
محســوب نکرده و در فهرست تعمیری ها قرار داده در 

حالی که این خانه ها اصلا برای سکونت امن نیستند.
به همین دلیل هنــوز تعداد زیادی از خانواده ها داخل 
چادر زندگی می کنند چون از استحکام خانه های ترک 

خورده شان هیچ اطمینانی ندارند.
یکی از ســاکنان این منطقه در گفت و گو با ما با بیان 
اینکه دیشــب با شــنیدن وقوع زلزله در سراب دوباره 
ترس و دلهره در این مناطق حاکم شده است می گوید: 
شب گذشته تعدادی از خانواده ها با شنیدن خبر وقوع 
زلزله در ســراب شــب را بیرون از منازل خود سپری 
کردند. وی می افزاید: کار بازســازی  منازل به کندی 
صورت می گیرد و توزیع وام های بازسازی یا کمک های 

بلاعوض نیز عادلانه صورت نگرفته است.

وی مــی گوید: در حال حاضــر در این منطقه و حتی 
شــهر خوی هیچ خانه ای برای اجازه پیدا نمی شود و 

رقم اجاره ها هم به شدت افزایش یافته است.
مشــاهدات خبرنگار ایلنا حاکی است پس از گذشت 
بیش از ۱۰۰ روز از زلزله ۹/۵ ریشــتری خوی عذاب 
زلزله هنوز در شــهر خوی ادامــه دارد اکثر مردم نه 
پول دارند نه ســرپناه، به همین دلیل نمی توانند خانه 
اجاره کنند و در چادر ســکونت می کنند. اینجا خبری 
از وعده های داده شده برای مرمت و احداث واحد های 

مسکونی و ارائه تسهیلات بلاعوض و کم بهره نیست.
شــایان ذکر اســت، روزهای ســخت مردم شهرهای 
خوی و فیرورق و روســتاهای تحت تاثیر زلزله دقیقا 
از ساعت ۲۱:۴۴ شــنبه هشتم بهمن آغاز شد و حالا 
پس از گذشــت ۵ مــاه  برخی از مــردم این مناطق، 
شــب  و روزهای زیادی را در چادرهای اسکان موقت و 

اضطراری و دور از خانه سر می کنند.
شــب هایی که خدا هم کنار آنهاســت؛  به رغم علاقه 
مــردم این منطقه به بارش نزولات الهی، اما این روزها 
دســت به دعا هســتند تا بارانی نبارد که از قضا طبق 
پیــش بینــی آب و هوایی تا یک هفتــه آینده بارش 
محسوســی در منطقه نخواهیم داشت. خانه هایی که 
تخریب شــده یا نیاز به تعمیر دارند فعلا پشــتیبان و 

جوابگو برای دورهمی خانواده ها نیست چون در این ۵ 
ماه بیش از صدها پس لرزه استرس اهالی را به میزان 
مورد توجهی افزایش داده اســت لــذا تنها جای امن 
برای آنها چادرهای اسکان اضطراری و یا خانه فامیل، 
دوست و آشنا در شهرهای همجوار و یا استیجاری در 
دیگر مناطق است. با دور زدن از کوچه ها، خیابان ها و 
کمربندی، روستاها و پارک ها، چادرهای جمعیت هلال 
احمر و اغلب چادرهای شــخصی کــه اهدایی مردمی 
هستند در جای جای شــهر خوی و فیرورق به چشم 
می خورند، ناخواسته بغض در گلویتان گیر می کند چرا 

هموطنانم باید شاهد این روزهای سخت باشند.
اگر از ورودی خوی ســمت راســت تان را بنگرید کنار 
پارک، کمپی اســت که کودکان اغلب از وسایل بازی 
اســتفاده می کنند و بــا لبخندهای کودکانه ســعی 
می کنند این روزها را ندیده بگیرند. اگر به چشمان پدر 
و مادرها هم نگاه کنید نگرانی شان کامل مشهود است 
و این نگرانی برای فردایشان است که این روزها چگونه 
خواهد گذشــت؟ اگر از کمربندی خوی به مسیرتان 
ادامه دهید کمی جلوتر، چادرهایی که مقابل خانه های 

نیمه تخریب و نیاز به تعمیری را خواهید دید.
سیزدهم مهر ســال ۱۴۰۱ برای اولین بار زلزله ای به 
بزرگای ۵.۶ ریشــتر خوی را لرزاند، اتفاقی که ۲۸ دی 

سال گذشته مجدد و با همان قدرت تکرار شد، اما این 
پایان کار نبــود، روز ۸ بهمن ۱۴۰۱ زلزله ی بزرگتری 
یعنی ۵.۹ ریشتر سبب شــد مردم خوی یک بار دیگر 
زلزله را تجربه کنند، تجربه ای که ۲۵ اســفند ۱۴۰۱ 
مجدد تکرار شــد تا رسانه ها بنویسند خوی با زلزله ی 

۵.۶ ریشتری لرزید.
اهالی مناطق خوی و سلماس یک زلزله دیگر را تجربه 
کردند، مهدی زارع، اســتاد پژوهشگاه زلزله، می گوید: 
»ایــن منطقه تلاقی گســل های مهم شمال شــرقی، 
جنوب غربی گســل خوی و شمال غربی، جنب شرقی 
مثل گسل سیاه چشمه خوی است.« او در پاسخ به این 
پرســش که چرا این منطقه بسیار لرزه خیز شده است 
بیان می کند: »در بررســی هایی که ما انجام دادیم رد 
پای مداخلات انسانی در بروز این زلزله ها دیده می شود، 
دخالت انســان در حذف آب های زیرزمینی و خشک 
کردن دریاچه ارومیه دو عاملی هستند که در تحریک 
این منطقه برای زلزله موثر هســتند. طی ۳۱ ســال 
گذشــته از این ناحیه حدود ۹ میلیارد متر مکعب آب 
از دشت خوی کشیده شده است، دشت خوی و دشت 
ســلماس از جمله دشت های بحرانی استان آذربایجان 
غربی هستند. همچنین حدود ۲۵ میلیارد متر مکعب 
آب از سطح دریاچه ارومیه حذف شده است و در سال 
۱۴۰۱ این دریاچه عملًا خشــک شــد و فقط بخش 
شمالی دریاچه با عمق کم و به شدت شور آب داشت، 
لذا حذف آب دریاچه ارومیه و کشــیدن آب زیرزمینی 
دو فاکتــوری هســتند که در تحریک ســنگ کره در 
منطقه پیرامونی دریاچه ارومیه از جمله مناطق خوی 
و سلماس موثر بودند، امروز ما نتایج مداخلات انسانی 
در حذف آب های سطحی و زیزمینی را به صورت لرزه 
خیزی ادامه دار در منطقه خوی و ســلماس مشاهده 
می کنیم.« این زلزله شــناس دربــاره ادامه پس لرزه ها 
می گوید: »وقتــی در یک منطقه زلزله مهمی می آید، 
تا شکستگی های موجود به وضعیت تعادل جدید برسد 
طول می کشد، برای رسیدن به وضعیت تعادلی جدید، 
در شکستگی گسلی که در آن جا زلزله اصلی رخ داده 
و دچار گسســتگی شده، مرزهای کوچکتری شروع به 
شکســتن می کنند و هربار شکستن این مرزها منجر 
به زلزله هایی با اندازه کوچکتر می شوند، هرچقدر ابعاد 
این مرزها بزرگتر باشــد پس لرزه های بزرگتری شاهد 
هستیم و برعکس.« آن طورکه در آخرین گزارش ها از 
خسارت زلزله امروز خوی آمده این زلزله ۵.۶ ریشتری 
در بهــار ۱۴۰۲ منجــر به مصدوم شــدم ۱۱۰ نفر و 

تخریب ۸ منزل مسکونی شده است.

پس از پنج ماه 

اینجا خبری از وعده های داده شده نیست

غرب مازندران در راه توسعه مرز هوایی بین المللیمسکن ملی کهگیلویه وبویراحمد کجا است؟

اعتراضکرمانیها
کرمان - خبرنگار »آرمان امروز:« بعد از حدد 
چهار سال، احداث پروژه چهارهزار و ۱۰۰ واحدی 
شهر کرمان هنوز به پیشــرفت ۲۰ درصدی هم 
نرسیده، متقاضیان دست به اعتراض می زنند و دولت 
البته می گوید اینک همه را پای کار آورده تا مشکلات 
حل شود ولی شهرداری اگر بموقع به وظیفه خود 

عمل کرده بود، این وضعیت نبود.
مدتی بعد از آنکه این پروژه بزرگ در شهر کرمان 
کلنگ خورد، هم دولت تغییر کرد و هم مدیریت 
شهری، اما در بررسی و واکاوی دلایل تاخیرها جدای 
از آنچه کم کاری پیمانکاران و ستاد اجرایی فرمان 
امام خوانده می شود، گویا آنطور که مدیرکل راه و 
شهرسازی می گوید شــهرداری نیز باید براساس 
قانون در ساخت این پروژه بزرگ تخفیف ۳۰ درصد 
می داده که این کار را انجام نمی دهد و پروژه گیر 
می کند، تا جایی که با این وضعیت تورم و اقتصاد، 
حالا هم مردم معترضند که پــول داده اند و خانه 
دار نشده اند و هم کارها برای جبران کم کاری ها، 

سخت شده است.
شــهرداری کرمان تاکنــون در این زمینه موضع 
رسانه ای نداشته اما مشکلات این پروژه به گونه ای 
بود که مهر ســال ۱۴۰۰ نیز استاندار وقت در این 
زمینه هشدارهایی داد و گفت که مدیران خاطی به 
دستگاه قضا معرفی خواهند شد علی زینی وند همان 
زمان با انتقــاد از روند کُند اجرای پروژه اقدام ملی 
مسکن در این استان گفت: انجام این پروژه مهم بین 
دستگاه های مختلف پاسکاری می شود و به همین 
دلیل باید مقصر یا مقصران به دادستان معرفی شوند 

تا برخورد قانونی صورت گیرد.
مشــکلات این پروژه به گونه ای بود که مهر سال 
۱۴۰۰ نیز استاندار وقت در این زمینه هشدارهایی 
داد و گفت که مدیران خاطی به دستگاه قضا معرفی 
خواهند شد علی زینی وند همان زمان با انتقاد از 
روند کُند اجرای پروژه اقدام ملی مســکن در این 
استان گفت: انجام این پروژه مهم بین دستگاه های 
مختلف پاســکاری می شود و به همین دلیل باید 
مقصر یا مقصران به دادستان معرفی شوند تا برخورد 
قانونی صورت گیرد.وی با اشــاره به عقب ماندگی 
پروژه های مسکن در اســتان در ادامه انتقادهای 
خود تصریح کرد: برخی نهادهای دست اندرکار به 
بهانه های مختلف، دیگر دستگاه ها را مانع این کار 
معرفی می کنند یا مطالبه مردم را به سمت دولت 
و مسئولان سوق می دهند؛ همچنین پروژه را نگه 

داشته اند درحالی که هیچ مانعی پیش رو ندارند.

حرف حسابحرف حساب

چارسوقچارسوق

مشکلات آبشار» مارگون« برطرف می شود
وزیر  امروز«:  »آرمان  خبرنگار  فارس- 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
از برطرف شدن مشکلات آبشار »مارگون« 
از توابع شهرستان سپیدان در استان فارس 

خبر داد.
عزت الله ضرغامی ظهــر جمعه در دومین 
روز از ســفر خود به استان فارس در بازدید 
از آبشار مارگون در شهرستان سپیدان بیان 

کرد: شهرســتان سپیدان دارای ظرفیت های متعدد گردشگری است که این ظرفیت ها کاملًا 
طبیعی و خدادادی بوده و باید برای حفظ و نگهداری آن اقدام کرد.

به گفته این مقام مسئول مشکلاتی در محیط پیرامونی آبشار مارگون وجود دارد که باید زمینه 
برطرف شدن آن فراهم شود.

وی در بازدید از آبشار مارگون سپیدان با توجه به لزوم مرمت سنگ فرش های مسیر دسترسی 
به این جاذبه طبیعی و ایجاد سرویس های بهداشتی و محدودیت هایی که از طرف محیط زیست 
برای اجرای عملیات بهسازی منطقه وجود دارد، ضمن مذاکره تلفنی با مسئولان محیط زیست 

دستور بهسازی مسیر دسترسی و ایجاد سرویس های بهداشتی را صادر کرد.

 دشمن به دنبال دو قطبی سازی است
همدان- خبرنــگار »آرمان امروز«: وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: دشمن به دنبال 
دو قطبی ســازی است و در مقابل ما وظیفه 
داریم کــه با ایجاد آرامش و جلوگیری از این 
حربه دشمن شرایط و بستر مناسبی را برای 
کارهای فرهنگی فاخر و اثربخش ایجاد کنیم. 
"محمدمهدی اسماعیلی" در جمع نمازگزاران 
شهرستان نهاوند اظهار داشت: دولت انقلابی 

برای حل مشکلات در ابعاد مختلف در تلاش بی وقفه است. وی افزود: دشمن با جنگ ترکیبی که 
سال گذشته شروع کرد، به فکر براندازی نظام بود. دشمنان انقلاب در موضوع حجاب برنامه ریزی 
کرده اند؛ اما ملت و دولت از ارزش های نظام کوتاه نمی آیند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: مردم 
نهاوند همواره در انقلاب پیشگام بوده اند و سابقه درخشانی در مبارزات و صحنه های مختلف دفاع 
از این نظام اسلامی دارند. وی ادامه داد: این شهر مهد دلیران و مردانی مانند سردار عزیز شهید حاج 
میرزا محمد سلگی و دلاور مردان سرافرازی است که در راه انقلاب از جان خود گذشتند.  اسماعیلی 
در بخش دیگری از سخنانش گفت: این انقلاب با درایت امام راحل به ثمر نشست و امروز تحت 

مدیریت داهیانه رهبر فرزانه انقلاب به مسر پرافتخار خود ادامه می دهد.

تکمیل باند اصلی فرودگاه کرمانشاه
کرمانشاه- خبرنگار - »آرمان امروز«:، 
وزیر کشــور از طرح بهســازی باند اصلی 
فرودگاه شهید اشــرفی اصفهانی کرمانشاه 
بازدید و بر تسریع در بهسازی آن تاکید کرد.

در این بازدید که اســتاندار کرمانشــاه هم 
حضور داشــت، دکتر وحیدی با حضور در 
محل کارگاه پــروژه، در جریــان جزییات 
فعالیت پیمانکار و وضعیت طرح بهسازی باند 

فرودگاه قرار گرفت که از حدود یک ماه پیش آغاز شده و به صورت شبانه روزی در حال فعالیت 
است.

لازم به ذکر است که قرارداد ۴۵۰ میلیارد تومانی بهسازی کامل باند اصلی فرودگاه کرمانشاه با 
یک شرکت فعال بسته شده است.

پیمانکار پروژه قول داده است که با کار شبانه روزی، باند فرودگاه تا قبل از آبان ماه ۱۴۰۲ به 
بهره برداری برسد. گفتنی است سهل انگاری مسولان دولت گذشته سبب شده که تکمیل باند 
اصلی فرودگاه شهید اشرفی اصفهانی بجای ۸۰ میلیارد تومان، ۴۵۰ میلیارد تومان هزینه روی 

دست استان بگذارد.

چشم اندازچشم انداز
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ســرویس بین الملل-محمود سریع القلم: یکی 
از ســوالات اصلی در این روزهــا درعرصه بین الملل 
می توانداین باشــد که با گذشت بیش از یک سال از 
آغاز جنگ روسیه و اوکراین، تنش های میان مسکو و 

واشنگتن را چگونه باید تحلیل کرد.
به صــورت کلی من معتقدم تصمیم حمله به اوکراین 
توسط روســیه طراحی و انجام شد و در مقابل ایالات 
متحده از این فرصت بــرای تحقیر، تضعیف و انزوای 
روسیه در جهان استفاده کرد. اما اگر بخواهیم مسئله 
را از یک ســطح بالاتر مورد بررســی قرار دهیم باید 
توجه داشــت که روســیه همچنان مهم ترین رقیب 
ژئوپلیتیک آمریکا در جهان اســت. ضمــن اینکه از 
دیرباز این ایده در میان سیاستمداران و اندیشمندان 
آمریکایی وجود داشــته که شاید بتوان در مقطعی که 
حتی ممکن اســت نیم قرن دیگر باشد، روسیه را به 
۵ کشــور مختلف تجزیه کرد. چرایی این ایده از آنجا 
نشات می گیرد که به هرحال روسیه صاحب بیشترین 
تسلیحات هســته ای در دنیا است، دارای ۱۱ منطقه 
زمانی مختلف اســت، منابع عظیم نفت و گاز و انرژی 
دارد و هــر نوع فلز قابل تصوری در این کشــور یافت 
می شــود. صاحب منابع طبیعی و دریایی گسترده ای 
اســت و به قطب شــمال هم تســلط دارد. در نتیجه 
ایالات متحــده از هر فرصتی برای تضعیف این رقیب 

ژئوپلیتیکی خود استفاده می کند.
ضمــن اینکه برخلاف مورد چیــن، در ایالات متحده 
در خصوص روسیه اتفاق نظر دوحزبی وجود دارد؛ به 
این معنا که نگاه آمریکا به چین به عنوان یک رقیب، 
اقتصادی و فن آوری اســت، هرچنــد ابعاد نظامی هم 
دارد اما مرکز ثقل آن رقابت اقتصادی اســت. چرا که 
مثلا در خصــوص چین هرچند مراکز امنیتی، نظامی 
و اطلاعاتی بر مقابله با این کشــور تاکید دارند اما در 
مقابل، سیلیکون وَلی و صنایع های تک آمریکا موافق 
ادامه همکاری با چین هستند چرا که از نظر اقتصادی 
تولید محصولات آمریکایــی در چین صرفۀ اقتصادی 

دارد. 
هرچند آمریکا در این مدت تلاش کرده از هر فرصتی 
برای ضربه زدن به روســیه اســتفاده کند اما در عین 
حال به نظر می رسد مسکو و واشنگتن توافق کلانی با 
یکدیگر دارند که به این درگیری ها گســترش ندهند. 
شرایط روسیه در این حین تغییر کرده و بیش از ۱۳ 
هزار فرد و نهاد روســی تحریم شده اند. در عین حال 
روابط نفت و گاز روســیه با اروپا قطع شــده است و 
مســکو ناگزیر به سمت شــرق حرکت کرده و همین 

باعث می شــود که چینی ها را، پس از آمریکا دومین 
برنده این شرایط دانست.

تا به امروز آنچه باعث مقاومت نســبی اوکراین شده، 
نیروهای ناتو و آمریکا اســت و اروپایی ها در این میان 
نقش محدودی دارند. فرانسه حدود ۱ میلیارد دلار و 
آلمان نزدیک به ۳ میلیارد دلار هزینه  کرده اند؛ این در 
حالی اســت که آمریکا حدود ۴۵ میلیارد دلار تاکنون 
برای این درگیری اختصاص داده اســت. ضمن اینکه 
بر اســاس آخرین آمار بانک جهانی، بازسازی اوکراین 
نزدیــک به ۱ تریلیون دلار پول نیاز خواهد داشــت و 
می توان گفت که اوکراین عملا نابود شــده و حتی در 
صورت پایان جنگ هم این کشــور ســاختار عمرانی 
بســیار ضعیفی خواهد داشــت مگر اینکــه چینی ها 
بخواهند برای بازسازی اوکراین ورود کنند و از آن به 
عنوان سکوی نفوذ خود در شرق اروپا استفاده نمایند 
و گرنه نه اروپا و نه آمریکا توان مالی بازسازی اوکراین 
را نخواهند داشــت. اوکراین همیشــه ضعیف خواهد 
ماند و شــاید بتوان نتیحه گرفت که مســکو به هدف 
خود رســیده اما با هزینۀ بسیار ســنگین. باید توجه 
داشت که اروپایی ها برای مدت طولانی به دنبال ایجاد 
اســتقلال اروپایی بودند و به همین دلیل هم مثلا در 
دورۀ خانــم مرکل، اروپا همواره با عضویت اوکراین در 

ناتو مخالفت کرد و حتی بر سر پیوستن این کشور به 
اتحادیه اروپا هم بهانه های مختلفی تراشــیدند. دلیل 
این مســئله هم واضح اســت؛ هم آلمان و هم فرانسه 
نمی خواستند اختلافات با روسیه تشدید شود. پاریس 
و برلین بر این باور بودند که اوکراین در حریم امنیتی 
روسیه قرار دارد و نباید به سمت ایجاد یک اصطکاک 

پایدار با روسیه حرکت کرد.
یک واقعیت این است که آمریکایی ها خیلی به حرف 
اروپایی ها گوش نمی کنند. آنها به طرف گســترده تر 
کردن ناتو در شــرق رفتند و ۱۰ کشور اروپایی شرقی 
را بــه این پیمان افزودند. چه کســی فکر می کرد که 
فنلاند و ســوئد روزی به ناتو بپیوندند؟ اما این اتفاق 
ناگوار برای مســکو در اثر حمله این کشور به اوکراین 
رخ داد. ضمن اینکه فراموش نکنید خود روسیه از نظر 
اقتصادی ضررهای بســیاری را متحمل شده است؛ در 
طول یک ســال گذشــته ۴۰ درصد واردات روسیه از 
چین و ۳۰ درصد واردات این کشور هم به همان چین 
بوده است. در حالیکه پیش از این مردم روسیه چندان 
یوان چین را نمی شــناختند امــروز ۱۵ درصد ذخایر 
ارزی بانک مرکزی روسیه یوان است و ۳۳ درصد هم 
افزایــش تقاضا میان روس ها بــرای خرید یوان ایجاد 
شده است. در نتیجه همزمان با دلار زدایی در اقتصاد 

روسیه نوعی وابســتگی اقتصادی روسیه به چین هم 
در حال رخ دادن اســت. شــاید چینی ها بدون اینکه 
بخواهند موضع شفافی در قبال اوکراین بگیرند خیلی 
هم خوشــحال هستند که روسیه به عنوان یک قدرت 
نظامــی جهانی که با چین هم مرز هم اســت، تا این 
اندازه از نظر اقتصادی به بیجینگ وابســته می شــود. 
ضمن اینکه در میان مدت هم روســیه با مشــکلات 
داخلی رو به رو خواهد شد که این هم می تواند باعث 
خوشــحالی آمریکایی ها شود؛ هزینه شدن منابع ملی 
روســیه در اوکراین و ایجاد یک درگیری دائمی میان 
اروپا و روســیه برای واشنگتن خوشایند است. چرا که 
باعث شده فضای ضد روســی در اروپا تشدید شود و 
دیگر میان غرب و شــرق اروپا بر سر مقابله با روسیه 
اختلاف نظری وجود نداشته باشد. بله اروپا در مجموع 
ضرر کرده اســت. آنها می خواستند از آمریکا استقلال 
بیشتری داشته باشند اما حالا بیش از گذشته به ناتو 
و منابع نظامی آمریکایی وابسته شده اند. ورود روسیه 
به این جنگ باعث شــده تا برای خودش مســائل و 
مشــکلات داخلی ایجاد کند. حدود ۳۰۰ هزار جوان 
روســی از این کشــور خارج و چند ده هــزار نفر به 
خاطر مخالفت با این جنگ دســتگیر شــدند. فضای 
عمومی داخل روســیه در حال حاضر ضد جنگ است 
و مجموعه این مســائل می تواند به ایجاد تغییراتی در 

درون ساختار حاکمیت در روسیه منجر شود.
باید توجه داشــت که اروپای شرقی ضد روس است. 
شــما اگر از یک نویســنده، خبرنگار، روشــنفکر و یا 
حتی فرد عادی در بلغارســتان، لهســتان و یا رومانی 
بپرســید، متوجه می شــوید که آنها عمدتاً به خاطر 
تجارب تاریخی ضد روس هســتند، این در حالیست 
که در غرب اروپا اینگونه نیســت. غرب اروپا به خاطر 
شــرایط ژئوپولیتیکی که دارند می خواهند یک توافق 
حتی موردی با روسیه داشته باشند چون اروپا خیلی 
نمی خواهد برای قدرت نظامی اش هزینه کند و ترجیح 
می دهد نوعی وابستگی متقابل میان خودش و مسکو 
ایجــاد کند تا بتواند همزیســتی مســالمت آمیزی با 
روسیه داشته باشد. به همین خاطر هم در دوران خانم 
مرکل، برای ایجاد خط لوله گاز از سیبری به هامبورگ 
از طریق دریای بالتیک ۱۲ میلیارد دلار هزینه شــد. 
چرا که آلمانی ها فکر می کردند این کار نوعی وابستگی 
مالی از طرف روســیه به آلمان ایجاد می کند و با در 
نظر گرفتن روند تعطیل کردن نیروگاه های هسته ای 
آلمان، نوعی رابطه مسالمت آمیز میان دو کشور ایجاد 

می شود. 

آرمان امروز: چند هفته ای که دریافت حق آبه ایران 
از رود هیرمند که طالبان از اهدای آن ســر باز می زند 
به سوژه روز مطبوعات تیدیل شده است. در ارتباط با 
موضوع حق آبه ایران از هیرمنــد، باید به این موضوع 
اشــاره کنیم که بر اســاس قرارداد ۱۳۵۱ باید در این 
ارتباط مسیر حقوقی مورد توجه قرار بگیرد. مسئولان 
ایرانی همواره به مقامات افغانستان گفته اند که مشکل 
حق آبه از طریق بیانیه سیاســی حل نمی شــود و باید 
در چارچــوب اقدامات حقوقی ایــن موضوع پی گیری 
شــود. درگیری های مرزی پراکنده ای که در ماه های 
گذشــته بعضا در مرز ایران و افغانستان رخ داده است، 
باعث نگرانی اســت. باتوجه به اینکه راهی جز تعامل 
بین دو کشــور وجود نــدارد ولی مســئولان کنونی 
افغانستان همانند حاکمیت گذشته از دادن حق آبه سر 
باز می زنند. این نشــان می دهد که حاکمان افغانستان 
حق آبه ایران را نخواهد داد و در این مورد نیاز است تا از 
دادگاه های بین المللی این موضوع را دنبال کنیم تا در 
ادامه شهروندان استان سیستان و بلوچستان که در این 
مورد آسیب دیده اند به حق خود از رود هیرمند برسند.

در این راستا، ابراهیم رئیســی رئیس جمهور ایران در 
ســفر به چابهار پیرامون حق آبــه هیرمند گفته بود 
که بــه حاکمان افغانســتان اخطار می کنــم، حق آبه 
مردم سیستان و بلوچســتان را به فوریت بدهند. اگر 
کارشناسان ما کمبود آب را تایید کنند، حرفی نداریم 
وگرنه اجازه نخواهیم داد حق مردم ما تضییع شــود و 

این مسأله چیزی نیست که مشمول مرور زمان شود.
طالبان را به رسمیت نمی شناسیم

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در بخشی دیگر 
از صحبت های خود در مورد موضوع افغانســتان گفت: 
افغانستان یک موضوع مهم برای ما است. ما از این که 
در افغانســتان دولت فراگیر تشکیل نشده ناخرسندیم 
و ایــن موضوع را بــه حاکمان کنونی افغانســتان نیز 
اعلام کرده ایم. او همچنیــن  با بیان این که ما هیات 
حاکمه فعلی افغانســتان را به رســمیت نمی شناسیم 
و بر لزوم تشــکیل دولت فراگیر در افغانســتان تاکید 
داریم، افزود: طالبان بخشی از واقعیت افغانستان است 
نه همه افغانســتان. ما از محروم کردن زنان و دختران 
افغانســتانی از تحصیل و آموزش ناخرسندیم و این را 

رفتاری برخلاف تعالیم پیامبر اسلام می دانیم.
امتیازات زیادی داده ایم اما طالبان به تعهدات 

خود عمل نکرده 
سفیر ســابق ایران در افغانســتان در واکنش به عدم 
دادن حق آبه ایران از روزد هیرمند به خبرآنلاین گفت: 
وضعیت آب در اســتان سیستان و بلوچستان بحرانی 
اســت و طالبان حــق آبه ایران را عملــی نمی کند و 
رهاســازی آب را انجام نمی دهد و عملا آن را متوقف 

کرده است.
بیــش از نیم قرن از معاهــده آب هیرمند بین ایران و 
افغانستان می گذرد، معاهده ای که با به قدرت رسیدن 

طالبان در افغانستان، بیش از پیش نادیده گرفته شد تا 
جایی که صدای اعتراض رئیس جمهور ایران را هم بلند 
کرده است. سیستان و بلوچستان درگیر خشک سالی 
است و این موضوع می تواند به مهاجرت های گسترده 
از این اســتان به دیگر استان ها منجر شده و مشکلات 
خلاء جمعیتی می تواند به مشکلات امنیتی نیز منتهی 
شــود. این در حالی اســت که آب مورد نظر به جای 
جاری شــدن به ســمت ایران، به رودهای انحرافی در 
داخل خاک افغانستان جاری شده است. این موضوع تا 
چه اندازه می تواند مخل حسن همجواری تلقی شود؟ 
با توجه به این موضــوع »خبرآنلاین« در گفت وگو با 
»فداحسین مالکی«، سفیر سابق ایران در افغانستان و 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
یازدهم موضوع حق آبه ایران را مورد بررسی قرار داده 

است.
جمع بندی شما از موضع طالبان در مورد اظهارات آقای 
رئیسی در مورد حق آبه ایران چیست؟ »مواضع رئیس 
جمهور متناسب با مباحث روز منطقه و شرایط داخلی 

در استان سیستان و بلوچستان بود.
 در شــرایط کنونی وضعیت آب در استان سیستان و 
بلوچستان بحرانی است و طالبان رهاسازی آب را انجام 
نمی دهد و عملا آن را متوقف کرده است. موضع گیری 
رئیس جمهــور به عنوان رئیس شــورای عالی امنیت 
ملی، بسیار درست بود، طالبان به هر دلیلی بهانه گیری 
می کند، یک بار می گوید آب نیست، در حالی که اگر آب 
نباشد، چرا آب را رهاسازی و مسیر آن را به سمت شوره 
زارهــای »گود زره« منحرف می کند. در مجموع آن ها 

تمکین نمی کنند و قواعد بین المللی را نمی پذیرند.«
علت این عدم تمکین چیســت؟ »آن ها نه ساختاری 
دارند و نه مجلسی، این موضوع معضل است. نظر ما بر 
این بود که این موضوع حق آبه یک موضوع حاکمیتی 
اســت و حتما باید در همان دستگاه های حاکمیتی و 
شورای عالی امنیت ملی پیگیری شود که موضع گیری 

آقای رئیس جمهور هم همین بود«.
شما به نداشتن ساختار اشاره داشتید،پیش تر هم وزیر 
کشــور گفته بودند طالبان اصلا مرزها را نمی شناسد.

علت عمده مشکلات ما با طالبان را در چه می بینید؟ 
»قبلا افغانستان دولت منسجم و قوی داشت که همه 
قواعد بین المللی همسایگی را قبول داشتند، در مورد 
آب رئیس جمهور افغانستان به رئیس جمهور آن زمان 
ما اعلام کرد که اگر حتی یک قطره آب داشته باشیم، 
نصف آن، مال برادرهای ایرانی اســت. اما امروز طالبان 
پذیرای قواعد نیســت، حتی بــه مرزهای ما تعرضاتی 
می کننــد و ایران تا کنون توانســته با این قضایا مدارا 
بکند و الآن دیگر به جایی رسیده که نظر دولت ایران و 
خیلی از کشورهای همسایه و حتی مجامع بین المللی 
بر این اســت که طالبان باید دنبال یک دولت فراگیر 
باشــد. چنین دولتی می تواند ثبات و رویکرد مثبتی با 

همسایگان داشته باشد.
 چنیــن دولتی الآن وجود نــدارد و در حال حاضر هر 
کــدام از مناطق حوزه مرزی افغانســتان، خودشــان 
نظریات شان را عملی می کنند و این یکی از مشکلات 

موجود بین ما و افغانستان است.«
برخی سیاســیون معتقدند ما در زمانی که سفارت را 
به طالبان تحویل می دادیم بایــد ضمانت های لازم را 
از آن ها می گرفتیم که نگرفته ایم؟ »ما امتیازات زیادی 
به طالبان داده ایم و یکی از آن ها سفارت اســت، آن ها 
نیــز به تعهدات واقعی خود عمل نکرده اند. آن ها اغلب 
دنبال امتیازگیری هستند، ولی خودشان حاضر نیستند 

امتیاز بدهند«.
آیا امیدی هســت که مشــکل آب هیرمند حل شود؟ 
»به هر حال باید این کار انجام شود چون ما یک شرایط 
بحرانی در منطقه داریــم. بعد از صحبت آقای رئیس 
جمهور، دستگاه های مختلف کشور، موظف هستند به 
آن چه ایشان فرمودند عمل کنند و آن را به مرحله اجرا 

برسانند.«

یکــی از نمایندگان مجلس گفته بود ۷ میلیون افغانی 
در ایران زندگی می کنند آیا طالبان محاسبه ای بر روی 
این موضوع دارد که برگرداندن این تعداد به کشورشان 
به چه معنایی است؟ »کلیت دادن به این حرف نیاز به 
بررسی دارد اما اینکه ما هزینه های هنگفتی می دهیم 
یک واقعیت است و آن ها از هر امکاناتی که ملت ایران 
دارد، برخوردار هســتند و از آن اســتفاده می کنند و 
هزینه ســنگینی بر دوش ماست. این ها را باید طالبان 

لحاظ کند که نمی کند.«
طالبان اجازه بازدید از ذخایر آبی را نمی دهد

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: بحث حقابه 
هیرمند از منظر حقوق بین الملل قابل پیگیری است. 
علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در 
حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران گفت: 
ندادن حقابه ایران از ســوی افغانستان از منظر حقوق 

بین الملل قابل پیگیری است. 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: قرار بود 
بنده به همراه یک هیات به افغانستان رفته و با هیات 
حاکمه آن کشــور جلسه داشته باشیم، ولی چون این 
موضوع به وزارت نیرو ســپرده شده و پس از سخنانی 
که رئیس جمهــور مطرح کردند، بحث حقابه هیرمند 
از مبــادی ذی ربط در حال پیگیری اســت. امیدواریم 

خبرهای خوبی را شاهد باشیم.
ممکن است آب به ایران نرسد

ذبیح الله مجاهد سخنگوی طالبان گفت که در معاهده  
۱۳۵۱ درباره درخواست ایران چیزی گفته نشده است. 
در حالی که مقامات ایــران تأکید دارند که باید هیأت 
فنی این کشــور میــزان آب رود هلمند در ســدهای 
افغانســتان را ارزیابی کند، ذبیح الله مجاهد سخنگوی 
طالبان گفت که در معاهده  ۱۳۵۱ در این باره چیزی 

گفته نشده است.
وی در گفت وگو با بی بی ســی پشتو گفته است که با 
توجه به معاهده، ممکن اســت طالبان به هیأت ایرانی 
اجازه  بازدید از سدهای آب افغانستان را ندهند.  مجاهد 
در پاسخ به این پرســش که ایران می گوید آب کافی 
وجــود دارد، گفت که طالبان تیم های فنی دارند و در 
برخی جاها آب هســت. در جاهایی که آب هســت ما 
آن را قبول داریم، مگر مســیر آب بسیار خشک باشد 
و آبی که به طرف ایران آزاد می شــود به ایران نرسد و  

جذب شود. 
برخی رسانه های ایران تصاویر ماهواره ای از میزان آب 
در سدهای افغانســتان را منتشر کرده و اعلام کردند 
کــه این تصاویر مقادیر قابل توجهی آب در ســدهای 
کجکی و کمال خان را نشــان می دهــد و ادعای اخیر 
مقام های طالبان را رد می کند. مقام های ایرانی تأکید 
دارند که ادعای طالبان درباره  نبود آب توســط هیأت 
فنی مشترک راست آزمایی شود. اخیرا مقامات ایران از 
طالبان به دلیل عدم رعایت حق آبه این کشــور انتقاد 

کردند. 

طالبانحقآبهایرانرانمیدهد

تغییر در ساختار حکومت روسیه اجتناب ناپذیر است

ترس اسرائیل
آرمان امروز: روزنامه صهیونیستی »مکور ریشون« 
در گزارشــی به ترس رژیم اشــغالگر از افزایش 
توانمندی های نظامی ایــران و جنبش حزب الله 
لبنان در مقابل انحطاط بازدارندگی تل آویو پرداخته 

و نوشت »اسرائیل، برای جنگ آماده نیست«.
طبق گزارش پایگاه اینترنتی شبکه »المیادین«، 
این روزنامه نوشت: پس از یک دهه قبلی که ایران 
تا حد زیادی در انزوا و جنگ قرار داشت، حالا به 
یک ابرقدرت منطقه ای قدرتمند و شناخته شده 
تبدیل شــد. اتحادهــای آن با چین و روســیه 
نگران کننده است و روابط گرم جدیدش با برخی 
کشورهای عربی هم بر این نگرانی ها افزوده است. 
در ادامه گزارش این رسانه عبری آمده است: حادثه 
تقاطع مجیدو در ماه مارس ]نفوذ نیروی حزب الله 
به سرزمین های اشغالی[ و شلیک موشک از جنوب 
لبنان به سوی تل آویو، معنای روشنی داشت؛ و آن 
هم این بود که قدرت بازدارندگی اسرائیل از بین 
رفته است. روزنامه صهیونیستی مکور ریشون در 
ادامه نوشــت: در صورت تشدید تنش ها با لبنان، 
درســت است که اســرائیل با قدرت کامل پاسخ 
خواهد داد، اما این پاســخ راهبردی آن ]در مقابل 
قدرت طرف مقابل[ ضعیف و نامناسب خواهد بود.

این رســانه عبــری در ادامه گزارشــش اذعان 
می کند: اســرائیل بــرای مقابله بــا برنامه های 
جنگی ایران آماده نیســت و بــه جای پرداختن 
به مشــغله های طاقت فرســایی همچون جنگ 
بعدی، بر اخبار مطبوعات زرد تکیه کرده اســت. 
ترس صهیونیســت ها از افزایش قدرت مقاومت 
در حالی افزایش یافته که »سیدحسن نصرالله«، 
دبیرکل جنبش حزب الله روز گذشته هشدار داد 
که هر جنگ بزرگی همه مرزها را شــامل خواهد 
شد و مناطق و میدان های آن توسط صدها هزار 
جنگجو بر دشــمنان تنگ خواهد شد؛ ظرفیت 
انسانی عظیم در محور مقاومت در مقابل کاهش 
نیروی انسانی اسرائیل و فرار اسرائیلی ها از جنگ 
معــادلات را تغییر خواهــد داد. دبیرکل جنبش 
حزب الله در بخش دیگری از ســخنانش و درباره 
نقطه قوت درگیری مداوم با دشمن صهیونیستی 
تاکید کرد که جبهه داخلی اسرائیل ضعیف است و 
اسرائیلی ها آماده فرار و جستجوی پناهنگاه دیگری 
هستند. او در پاسخ به تهدیدات »بنیامین نتانیاهو« 
نخست وزیر کابینه تل آویو گفت: این شما نیستید 
که به یک جنگ بزرگ تهدید می کنید، بلکه ما 
هستیم که شما را با آن تهدید می کنیم. رسانه های 
رژیم صهیونیستی از روز گذشته تاکنون و در ادامه 
واکنش ها درخصوص رونمایی ایران از موشــک 
بالستیک »خرمشهر-۴« گزارش هایی منتشر و در 
آن ها تاکید کردند که رونمایی از این موشک جدید 
و در این زمان ، بخشی از تئوری بازدارندگی ایران در 
مقابل »اسرائیل« و تهدیدات آن به شمار می رود. 
»اوهاد حمو«، تحلیلگر مسائل عربی درشبکه ۱۲ 
رژیم صهیونیســتی در این باره گفت: هشدارها و 
تهدیدهایی که از مدت ها پیش بین اسرائیل و ایران 
در جریان بوده، حالا ادامه دارد؛ رونمایی موشکی 
ایــران، این یک بیانیه صریــح و علنی بود. اعلام 
خبر رونمایی از این موشــک تداوم گفت وگوهای 
تهان-تل  آویو از طریق تبادل هشدارهاســت. این 
تحلیلگر صهیونیست در خصوص سخنرانی اخیر 
»هرتزی هالوی«، رئیس ستاد مشترک ارتش رژیم 
صهیونیستی اشغالگران، در دو روز پیش که طی آن 
درباره اقدام احتمالی تل آویو علیه برنامه هسته ای 
ایران هشدار داده بود، صحبت کرده و خاطرنشان 
کرد: رونمایی تهران از موشــک جدید، تایید این 
نکته بود که ایرانی ها این صدها را شنیده اند و از این 
طریق، پیامی می فرستند تا »اسرائیل« را از هرگونه 
ماجراجویی بازدارند. رئیس ستاد کل ارتش رژیم 
صهیونیستی روز سه شنبه، ۲۳می، در کنفرانس 
»هرتزلیا« ضمن تکرار ادعاهای ضدایرانی خود و 
اذعــان به توانایی ضربه زدن به ایران گفته بود: ما 
نسبت به وضعیتی که ایران می خواهد پیرامون ما 

ایجاد کند، بی تفاوت نیستیم. 
»عبدالباری عطوان« تحلیلگر مشهور جهان عرب و 
سردبیر روزنامه اینترنتی »رای الیوم« در یادداشتی 
تاکید کرد: دلایل افزایش تهدیدات لفظی کابینه 
تل آویو علیه ایران، ترس ها و ناکامی های میدانی 
در مقابله اشغالگران با مقاومت فلسطین و جنبش 
حزب الله لبنان اســت؛ تهدیدها همچون ۲۰سال 
گذشــته، هیچ تاثیــری بر تهــران و متحدانش 
در محور مقاومت نخواهند داشــت. رســانه های 
صهیونیستی در واکنش به رونمایی ایران از موشک 
بالستیک »خرمشــهر۴« گزارش هایی منتشر و 
در آن ها تاکید کردند که رونمایی از این موشــک 
جدید و در این زمان ، بخشی از تئوری بازدارندگی 
ایران در مقابل »اســرائیل« و تهدیدات آن است. 
طبق گزارش پایگاه اینترنتی شبکه »المیادین«، 
شبکه۱۲ رژیم صهیونیستی گزارش داد: ایران از 
موشــک بالستیک جدیدی رونمایی کرد و نشان 
داد که برد این موشک، تمام »اسرائیل« را پوشش 
می دهد؛ سوال این است که ایران چرا در این زمان 
چنین خبری را منتشر می کند و هدف آن از این 
رونمایی چیست؟  موشک بالستیک »خرمشهر ۴« 
با نام خیبر صبح روز گذشته )پنجشنبه، ۲۵می( 
با حضور امیر »محمدرضا آشتیانی«، وزیر دفاع و 
جمعی از معاونان وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح رونمایی شــد. برد این موشــک، ۲ هزار 
کیلومتر و وزن سرجنگی آن نیز، ۱۵۰۰ کیلوگرم 

است.

حرف حسابحرف حساب
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 بیدار شوید، آرامگاه سعدی 

در آستانه تخریب!
آرامگاه شــیخ اجل، سعدی 
شیرازی در دامنه کوه شمالی 
شیراز )فهندژ( وبولواربوستان، 
درجوار باغ تاریخی دلگشا، در 
محله قدیمی سعدی شیراز و 
درسه کیلومتری آرامگاه لسان 
الغیب حافظ شیرازی از جمله 

بنا های معروف فرهنگی، ادبی، هنری و تاریخی کشور 
و محل دفن بزرگترین شاعرپارسی گوی قرن هفتم 
است که بواسطه بی توجهی مسئولان امور میراثی چه 
در گذشته و چه حال و عدم مرمت های تخصصی 
در ســالیان اخیر، در این ایام حال و روز مناســبی 
ندارد و عنقریب در آستانه تخریب و فروپاشی است. 
آرامگاهی با دو ایوان بلند، یک گنبد آبی فیروزه ای، دو 
حوض و یک قنات و بخش های مختلف دیگر مثل 
کتابخانه، باغ و موزه و تالار اجتماعات و... است. گویا 
مسئولان میراث فرهنگی و متولیان امور اجرایی در 
خواب خرگوشی و بی توجه به مسائل تاریخ و تمدن 
شــیراز و فارس هستند. از این جهت باید به هوش 
باشند و ضرورت و تسریع مرمت و نگهداری درست 
و علمی از این اثر تاریخی و مجموعه سعدیه بعنوان 
اثر ثبتی در فهرست میراث جهانی و محل رجوع و 
بازدید میلیون ها گردشگرداخلی و خارجی را بیش 
از پیش درک و احســاس کنند. مطرح شدن اخبار 
احتمال شدید ویرانی بخشی از سازه آرامگاه سعدی 
بعنوان مظهر تاریخ ادبیات ایران در سده های اخیر 
موجب نگرانی دوستداران میراث فرهنگی در فارس 
و کشــور شده است. توجه روز افزون مردم و ادیبان 
وشــاعران ایران و جهان و علاقه منــدان به میراث 
فرهنگی کشورمان به این ارامگاه که از اماکن دیدنی 
دنیا می باشد هرچند باعث شده تامسئولان میراث 
فرهنگی ایران را به فکر مرمت اساسی ان وادارد اما 
کمی دیر شده و زودتر از این ها باید به فکر بازسازی 
و مقاوم ســازی و مرمت سازه ارامگاه سعدی و دیگر 
شعرای بزرگ ایران زمین می بودند و حتماً یکی از 
اهداف سفر اخیر وزیر میراث فرهنگی کشورمان در 
اواخر هفته اخیربه شیراز، دیار حافظ و سعدی موضوع 
توجه خاص به همین ارامگاه کهن بود. آرامگاهی که 
طرح ورودی آن توسط »آندره گدار« هنرمند شهیر 
فرانســوی، طراحی و پس از آن در سال ۱۳۲۹ به 
دستور وزیر وقت فرهنگ دوره پهلوی اول میرزا علی 
اصغرخان حکمت شیرازی و توسط محسن فروغی، 
معمار برجسته ایرانی، طراحی و اجرا شد. ساختمان 
آرامگاه به سبک ایرانی با هشت ستون از سنگ های 
قهوه ای رنگ که در جلوی مقبره قرار دارند و اصل بنا 
با سنگ سفید و کاشی کاری مزین است. بنای آرامگاه 
از بیرون به شکل مکعبی دیده می شود اما در داخل 
هشت ضلعی با دیوار هایی از جنس مرمر و گنبدی 
لاجوردی است. زیربنای اصلی آرامگاه حدود ۲۵۷ 
متر مربع اســت. ساختمان اصلی آرامگاه شامل دو 
ایوان عمود برهم است که قبر شیخ سعدی در زاویه 
این دو ایوان قرار گرفته است. سنگ های پایه های بنا، 
سیاه رنگ و ستون ها و جلوی ایوان از سنگ گرانتیت 
قرمز مخصوصی ســاخته شده است. نمای خارجی 
آرامگاه هم از ســنگ تراورتن و نمای داخلی آن از 
ســنگ مرمر است. این مکان محل زندگی سعدی 
بوده و پس از مرگ وی تبدیل به مقبره او می شود و 
در نهایت بعد از فراز و نشیب در طول تاریخ به شکل 
امروزی آن در می آید. امااکنون این آرامگاه در حال 
حاضر بسیار فرسوده شده و نیازمند فوری مرمت و 
بازسازی است. مرمت و بازسازی بنا های تاریخی و از 
جمله ارامگاه سعدی از اهمیت خاصی برخوردار و به 
حفظ تاریخ، هویت و فرهنگ استان کمک می کند و 
موجب رفاه و آسایش و زیبایی بصری به مکان های 
اطراف چنین آرامگاه هایی می شــود. کارشناسان 
میراثی معتقدند مرمت، احیا و مراقبت از آثار تاریخی 
و تمدنی جزء ضرورت های فرهنگی و سرمایه گذاری 
در این حوزه است و این اقدام نیاز مبرم جامعه امروز 
و پشتوانه سازی برای نسل فردا اســت. زیرا ارزش 
زیادی برای جامعه جهانی دارند و همه در حفظ و 
نگهداری این اماکن باارزش تأکید دارند. بادرامد های 
سرشار سالانه که ارامگاه سعدی برای شیراز و فارس 
دارداختصاص حداقل سه میلیاردتومان برای مرمت 
اساسی این بنا لازم است در حالیکه مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری فارس خبراز 
اختصاص یک میلیارد و صد میلیون تومان اعتبار 
مرمت این ارامگاه داده و عنوان داشته این مبلغ اعتبار 
بــرای اولین بار به حوزه مرمت و بازســازی آرامگاه 
سعدی اختصاص یافته است. طی ۱۶ ماه گذشته 
زمینه بررسی علمی میزان آسیب های وارد شده به 
آرامگاه سعدی در سالیان اخیر فراهم و مشخص شده 
که این بنای تاریخی دارای مشکلاتی نظیر استحکام 
بنا و … است. در بررسی های صورت گرفته مشخص 
شده بنای آرامگاه سعدی دارای مشکلاتی همچون 
فقدان استحکام کافی درگنبد، لوستر بقعه، ایوان و... 
می باشد و باغچه های این آرامگاه نیز دچار مشکل 
اساسی زیر ساختی است. بنابراین می طلبد تاسوت 
پایان بر بی توجهی به اثارگرانســنگ تاریخ و تمدن 
ایران زمین از شیراز و از بلندای ارامگاه سعدی علیه 
الرحمه در گوش مدیران مدعی حفظ و هراست از اثار 

ملی و جهانی نواخته شود. / شیرازپژوه

درگذشت ملکه افسانه ای راک ان رول 
تینا ترنر که از او به عنوان ملکه افسانه ای راک ان رول یاد می شود، در ۸۳ سالگی درگذشت. 
این هنرمند در سال های آخر زندگی  از بیماری رنج می برد. در سال ۲۰۱۶ تشخیص داده 
شد او به سرطان روده مبتلا است و در سال ۲۰۱۷ پیوند کلیه انجام داد. ترنر بیشتر برای 
آهنگ هایی مانند The Best و What’s Love Got to Do With It شناخته می شود. 
این هنرمند همچنین رکورد جهانی فروش بلیت کنسرت را شکسته است و پیروزی 

دراماتیکش در پرونده خشونت خانگی او را به یکی از آیکون های فمنیست بدل ساخت.

وحید استرون

 واکنش فدراســیون به اهدای 600سکه 
به اعضای تیم ملی

  در همه جای دنیا رسم است که تیم ها قبل از 
حضور در تورنمت های معتبر به دیدار ریاست 
جمهوری می روند ما  هم این فرصت  را داشتیم 
که به دیدار رئیس جمهور رفتیم. در این دیدار 
پاداشی به اعضای تیم ملی داده شد. که سکه 
هایی اهدایی بین اعضای تیم ملی تقسم شد 
که ۱۰ و ۵ سکه بین اعضا و بازیکنان تقسیم 
شــد. تا جایی که خبر دارم رئیس فدراسیون 

فوتبال هیچ سکه ای دریافت نکرده اند.

فیلم

آیا اعدام الکس موجب توقیف یک فیلم شده  است؟
 از جمله فیلم هایی که گفته می شــود در میان آثار جدید به اکران ســینمایی اضافه خواهد شد 
کت چرمی به کارگردانی حسین میرزامحمدی است.برخی از کاربران توییت خبر از توقیف فیلم 
سینمایی »کت چرمی« به علت تطبیق موضوع این فیلم با ماجرای الکس داده اند. این فیلم که در 
جشنواره فیلم فجر گذشته برای اولین نمایش داده شده، روایتی از باند قاچاق دختران ایرانی در 
مهمانی هایی به همین نام است. فیلمی با بازی جواد عزتی که سال گذشته در جشنواره فیلم فجر 
به نمایش درآمد. کت چرمی فضایی اجتماعی دارد و یک درام معمایی است که در موضوعات خرد 
به دختران آسیب دیده می پردازد. چندی پیش شهروز سخنوری با نام مستعار الکس که مشهور 
به قاچاق انسان بود اعدام شد. در چند روز اخیر مقایسه هایی بین مضامین کت چرمی و ماجرای 
الکس در فضای مجازی صورت گرفته است. یکی از کاربران نوشته است »چیه داستان توقیف فیلم 
کت چرمی؟ میگن مربوط به همین دختران قربانیه که تو مهمونی کت چرمی الکس می رفتن و 
اونا رو به دوبی قاچاق می کرد! « یا کاربر دیگری نوشته است »دلم می خواد کت چرمی و تو سینما 
ببینم. شنیدم قصه مهمونی کت چرمی و خرید دخترای ایرانی به عنوان جاسازی مواده.« از دیگر 
بازیگران کت چرمی ســارا حاتمی، عباس جمشیدی فر، رویا تیموریان، ستاره پسیانی و صابر ابر 
است. چندی پیش نیز عباس جمشیدی فر با اشاره به چالش های فیلم شیشلیک که فضای یک 
کمدی اجتماعی را دارد چند ســال است در توقیف است اظهار امیدواری کرد که کت چرمی به 

چنین معضلاتی از جنس ممیزی های شیشلیک برخورد. عکسی دیده نشده از باغ سفارت انگلیس در زمان جنگ جهانی دوم و اشغال ایران      عکس روز

خدا مرا به فراق تو مبتلا نکند
نصیب دشمن ما را نصیب ما نکند

من و ز کوی تو رفتن؟ زهی خیال محال!
که دام زلف تو هرگز مرا رها نکند

چگونه سرو چمن خوانمت که سرو چمن
به سر کله نگذارد به بر قبا نکند!

چگونه ماه فلک دانمت که ماه فلک
به دست جام نگیرد به بزم جا نکند!

آرمان امروز: با پیروزی دو تیم 
اســتقلال و پرسپولیس و رد و 
بدل شدن ۸ گل در دو مسابقه 
نیمه نهایی جام حذفی مقابل 
تیم های نساجی و هوادار، حالا 
میلیون ها نفر منتظر روز چهارشنبه ۱۰ خرداد، 
ساعت ۱۸:۳۰ هستند که داور سوت آغاز فینال 
جــام حذفی را به صدا در بیاورد و ۹۰ و شــاید 
۱۲۰ دقیقه اوج حساســیت، جنگ تمام عیار و 
در نهایت به کرسی نشاندن حرف ها و تهمت ها، 
با بالا بردن جام قهرمانی در زمین سبز استادیوم 
آزادی شاهد باشیم. شهرآورد ۱۰۱، از جایی بسیار 
حســاس و حائز اهمیت اســت که پرسپولیس 
تهران در یک قهرمانی پر حرف و حدیث، باعث 
جنجال های بســیاری شد و بسیاری از هواداران 
استقلال و سپاهان معتقدند که جام قهرمانی را 
با چاشنی سیاســی، به این تیم هدیه داده اند، از 
جمله سرمربی استقلال که در پایان لیگ گفت: » 
من نمی توانم تبریک بگویم. آنها شایسته قهرمانی 
نبودند. اگر می گذاشتند استقلال قهرمان می شد. 
اگر عدالت بود استقلال قهرمان می شد، فصل بعد 
اگر بمانم ما بهتر نباشیم و آنها بهتر باشند مشکلی 
برایم نیست. این نظر من است و علیه هیچ کسی 
نبود و فقط نظرم بود که ما مســتحق قهرمانی 
بودیم.« در این میان پرسپولیسی ها نظر دیگری 
دارند و آنها باور دارند که در نهایت شایســتگی 
قهرمان لیگ برتر شده اند، آن هم در شرایطی که 
پس از باخت این تیم مقابل هوادار، خوشبین ترین 
طرفدار پرسپولیس هم فکر نمی کرد این تیم به 
لیگ بازگردد و بتواند قهرمان شود، اما طرفداران 
استقلال و سپاهان معتقدند که پس از آن بازی 
و تساوی فاجعه بار مقابل آلومینیوم اراک اظهار 
نظرهای عجیب یحیی گلمحمدی که تا پیش از 

کاریکلماتور

یادداشت

نان جو میخورد تا موهایش جو گندمی شود ساده 
لوح.

در جهت اصلاح جامعه از خودم شروع کردم و به 
آرایشگاه رفتم.

خورشید نورچشمی آفتابگردان است.

فیلتر

شعر

چهره روز

محمد مهدی معارفی

براد هلند      صعود سوزن

کلوزآپ

فیلــم رنفیلــد  Renfield  یــک کمدی- 
ترســناک به کارگردانی »کریس مک کی« 
است که یک »نیکلاس کیجِ« خوناشام شده 
در قامت شماتیکِ کلاسیکِ »کنت دراکولا« 
دارد و البتــه مطابق انتظــار یک »نیکلاس 
هولــتِ« غالباً مظلوم و معصــوم که نقش 

مثبت ماجراست. بدتر از پرداختِ 
موردِ  هیچ  فیلمنامه  »رنفیلد«، 
»کنت  کاراکتر  برای  پرکششی 
دراکولا« تعبیه نشــده و در نظر 
نگرفته اســت! گویا عوامل فیلم 
به صرف گریم و بازی »نیکلاس 
کیج« در نقش دراکولا بسنده و 
راضی بوده اند و کاراکتر دراکولا را 

در بلاهت پرداختی رها کرده اند؛ چرا بلاهت و 
نادانی؟ زیرا هیچ علت خاص و قابل توجهی 
از نیازمندی »کنت دراکولا« به »رنفیلد« به 
نمایــش در نمی آید؟ چرا دراکولا با آن همه 
قدرت و هیبت »رنفیلد« که یک فرد املاکی 
بیشتر نبوده را به عنوان پیشکار اصلی خود 
انتخاب می کنــد؟   نکته جالب 
اینجاســت که در اواســط فیلم 
تعارض و برخورد اصلی دو کاراکتر 
اصلی یعنی دراکولا و رنفیلد نیز 
حول همین سوال های بی جواب 

است.
امتیاز تحریریه »آرمان امروز« 
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Renfield  رنفیلد

سالروز درگذشت  عبدالجواد بجنگردی 
)ادیب نیشابوری(

آن مسابقه که در قامت اپوزوسیون در شبکه های 
اجتماعی و در حمایت از اعتراضات مردمی، حاضر 
می شد و ســپس تغییر موضع داد، با امدادهای 
غیبی توانست قهرمانی را به دست بیاورد!. اما همان 
طرفداران تیم آبــی و زرد، نمی توانند منکر این 
موضوع شوند که سرخ ها در حوزه فنی و عملکرد 
فوق العاده این تیم در هماهنگی تیمی، اوج آمادگی 
بازیکنانی همچون ترابی، سعید صادقی، عیسی آل 
کثیر و ستون محکمی در دورن دورازه )علیرضا 

بیرانوند( نمی توان به راحتی عبور کرد. همچنین 
خط دفاع مستحکمی که یکی از ارکان قهرمانی 
پرسپولیس در لیگ برتر بود و همان مسابقه )دربی 
صدم و برگشت دو تیم( که پرسپولیس با یک بازی 
دفاعی در ۷۰ دقیقه و یک ضد حمله توانست بازی 
بزرگ را از استقلال ببرد و گام اصلی برای قهرمانی 
را بردارد. اما استقلالی ها نیز سرشار از کوه انگیزه 
برای این مسابقه در فینال جام حذفی هستند و 
همان طور که ساپینتو پس از آن مسابقه با حرص 

و عصبانیت زیادی اعلام کرد: »امیدوارم بار دیگر با 
پرسپولیس را در جام حذفی بازی کنیم.« این پیام 
یک معنی دارد و آن پیغام بزرگ ساپینتو است که 
»می خواهم از پرسپولیس انتقام بگیرم!.« در آن 
سو استقلال برای اعاده حیثیت و جبران مافات 
گام به میدان می گذارد. این سومین دربی ساپینتو 
است و او برای اینکه نشان دهد دربی باز است باید 
پیروز شد. از سوی دیگر حرکت عجیب بیرانوند 
که منجر به شکایت اســتقلالی ها از دروازه بان 
پرســپولیس شــد که ســر این تیم را بریدیم، 
انگیزه های دربی را برای آبی ها افزایش می دهد. با 
این حال آخرین فینال جام حذفی بین این دو تیم 
مربوط به فینال جام حذفی۲۰ تیر ۱۳۷۸ بود که 
در این دیدار ابتدا مهدی هاشمی نسب در دقیقه 
۱۲ از روی نقطه پنالتی گل اول پرســپولیس را 
به ثمر رساند. در دقیقه ۵۰ سهراب بختیاری زاده 
گل تساوی استقلال را زد. و ۳۵ دقیقه بعد از گل 
تســاوی و در دقیقه ۸۵ افشین پیروانی گل دوم 
و گل قهرمانی را برای پرسپولیس یه ثبت رساند 
تا سرخپوشان در این فصل علاوه بر قهرمانی در 
لیگ آزادگان، جام حذفــی ایران را نیز به خانه 
ببرند. حالا میلیون ها هوادار استقلال و پرسپولیس 
در انتظار دربی سراسر جذاب فینال جام حذفی 
هســتند که عملکرد استقلال در طی سال های 
اخیر نشــان داده که این تیم در جام حذفی )در 
دو دیدار نیمه نهایی( به سرخ ها نمی بازند. البته این 
حساسیت می تواند شمشیر دولبه باشد. از یک سو 
با توجه به نمایش خوب دو تیم در هفته های اخیر 
می توان به یک دربی باکیفیت و جذاب دل بست 
و از سوی دیگر حساسیت و ترس از شکست در 
تک مسابقه ای که حکم قهرمانی دارد این بیم را 
به وجود می آورد که مبادا دو تیم دست به عصا و 

محتاط گام به میدان بگذارند.

استقلال برای انتقام 
پرسپولیس برای اثبات شایستگی 

دربی داریم، چه دربی

 در دوران باستان در ســرزمین ما و در روز ششم از ماه خرداد، 
جشنی برگزار می شد به نام خردادگان. یکی از مهم ترین آیین های 
جشن خردادگان رفتن به سرچشمه ها یا کنار دریاها و رودها، تن 
شویی در آب، خواندن نیایش های ویژه این روز همراه با شادی و 
سرور در کنار خانواده و دوستان بوده  است. نیاکان ما در این روز 
به کنار چشمه ســارها، رودها و دریاچه ها رفته و همراه با نیایش 
اهورامزدا و جشــن و شــادمانی تن خود را در آب می شسته اند. 
ابوریحان بیرونی نیز در »آثار الباقیه« به مراســم شست وشوی 

ویژه ای که در این روز برگزار می شده اشاره کرده است.
در متون باســتانی و در تعریف این روز آمده است: »اهورامزدا از 
سرچشمه بخشایندگی خویش این فروزه را به واسطه امشاسپند 
هئوروتات به آفریدگان خود بخشــیده تا هر پدیده ای رسا گردد 
و رســایی و تندرستی نه تنها ویژه این جهان است، بلکه رسایی 
مینوی و تندرســتی روح و روان، هدف والای جهانیان اســت. 
اهورامزدا می خواهد که همگان به یاری امشاســپند هئوروتات 
از این بخشــایش مینوی و مهربانی حقیقی برخوردار گشــته 
و هرکــس بتواند با نیروی رســایی و پــرورش و افزایش آن در 
 وجود خویــش، دارای مقام رســایی و کمال بــی زوال گردد.«

چون در این ماه آب برای کشت و کشاورزی بیشتر نیاز است، بارانِ 
بخشایش اهورامزدا به زمین می بارد و زمین را آبیاری می کند؛ از 
این روی کشاورزان برای خشنودی از دهش آب و باران بیشتر به 

این جشن ارج نهاده و از آن سپاسگزاری می کنند.
َـئوروَتات« و در پهلوی »خُردات« یا »هُردات«  خرداد در اوستا »ه

به معنی رســایی و کمال است که در گات ها یکی از فروزه های 
اهورا مزدا و در »اوســتای نو« نام یکی از هفت امشاسپند و نماد 
رسایی اهورا مزداست. خرداد، امشاسپند بانویی است که نگهداری 
از آب ها در این جهان خویشکاری )وظیفه( اوست و کسان را در 
چیرگی بر تشنگی یاری می کند. از این روی در سنت، به هنگام 
نوشــیدن آب از او به نیکی یاد می شــود. در گات ها، از خرداد و 
امرداد پیوسته در کنار یکدیگر یاد می شود و در اوستای نو نیز این 
دو امشاسپند، پاسدارنده آب ها و گیاهان اند که به یاری مردمان 
می آیند و تشنگی و گرسنگی را شکست می دهند. آن ها زندگی 
و رویش هســتند. هماوردان خاص آن ها، دیوان  »گرســنگی« 
و »تشــنگی«اند و همکاران خرداد نیز، ایزد »تیشتر« و »باد« و 

»فروهر پرهیزکاران« هســتند. در باور ایرانیان، خرداد در هنگام 
حمله  اهریمن، آب را به یاری فروهرها می ستاند، به باد می سپارد 
 و باد آن را با شتاب به سوی کشورها می برد و به وسیله ابر می باراند.

ششــم خرداد را به آن دلیل جشــن خــردادگان نامیده اند که 
در گاهشــماری ایرانی، هر ســال به ۱۱ ماه سی روزه و یک ماه 
۳۵ روزه تقســیم شده اســت. از نظر ایرانیان باستان، هر روز از 
هر ماه متعلق به یکی از امشاســپندان و یا ایــزدان بوده و آداب 
و مناسک خاصی را می طلبد. روزشمار ایرانیان، هفته را نداشته 
و اصولا هفته از ابداعات ســامی نژادها )اعراب( اســت. اســامی 
روزهــای هر ماه ایرانی به ترتیب از یک الی ســی عبارت اند از : 
۱- هرمزد، ۲- بهمن، ۳- اردیبهشت، ٤- شهریور، ۵- سپندارمزد 
)اسفند(، ۶- خرداد، ۷- امرداد، ۸- دی به آذر، ۹- آذر، ۱۰- آبان، 
۱۱- خــور، ۱۲- ماه، ۱۳- تیر، ۱٤- گــوش، ۱۵- دی به مهر، 
۱۶- مهر، ۱۷- ســروش، ۱۸- رَشن، ۱۹- فروردین، ۲۰- بهرام، 
۲۱- رام، ۲۲- بــاد، ۲۳- دی به دین، ۲٤- دین، ۲۵- ارد، ۲۶- 
 اشَتاد، ۲۷- آســمان، ۲۸- زامیاد، ۲۹- ماراسپند و ۳۰- انَیران.

برای بیــان روز هم، واژه مخصــوص آن روز را به همراه ماه آن 
می آوردند. تعداد روزهای هر ماه زرتشتی ۳۰ روز است. پس روز 
ســی ویکم فروردین ماه تقویم خورشیدی برابر با هرمزد روز ماه 

اردیبهشت زرتشتی یا اول اردیبهشت است.
 به همین ترتیب، روز چهارم ماه خرداد تقویم خورشیدی برابر روز 
ششــم )خرداد روز( ماه خرداد زرتشتی است. این اختلاف ناشی 

از ۳۱ روزه بودن شش ماه اول سال در تقویم خورشیدی است.

امروز، جشن خردادگان

به یاد پزشک مقتول، رضا ضیایی

آرمان امروز: دکتر رضا ضیایی از همکاران 
قدیمی ما بود.  از آن دســته انســان هایی که 
درهر کنگره حضوری ثابت و نمایان داشــت 
و همیشــه با کراوات ظاهری آراسته و باطنی 
شفاف داشت. تجسم اینکه او را بی کراوات در 
ذهن تداعی کنم ناممکن است، کت قهوه ای که 
آرنج هایش را وصله چرمی می انداخت، سبزه 
رو بود با موهــای جوگندمی، روی گونه چپ 
نشانی از سالک داشت. سن او را دقیقا نمی دانم، 
ولی از من با تصور اینکه دو ســه سالی زودتر 
فارغ التحصیل شده بود، دو سه سالی هم مسن 
تر می آمد، اگر اشتباه نکنم هفتاد وپنج سال. 
یک زمانی سهامدار بیمارستان شهریار خیابان 
آذربایجان بود و در همــان حوالی هم مطب 
داشــت. کارهای متعارف خود را می کرد، ا ز 
عمل ها همان چهار عمل اصلی لوزه و پولیپ... 
چگونه ازسعادت آباد و بیمارستان عرفان سر 
در آورد خبر ندارم. نه سرپیاز بود نه ته پیاز، نه 
وارد سیاست می شد، نه آزارش به کسی می 
رسید و نه...، سرش به کارش بود و زندگیش. 
نمی دانیم که چطور یازده نفر دسیسه کردند 
که او و همسرش را به ضرب گلوله کلت از پای 
درآورند، که این همه آدم برای از پای درآوردن 
رستم دستان زیادی اند، فکرم قد نمی دهد. از 
واقعه قتل او شــوکه شده ام که اگر می گفتند 
به حال خودش و به پــای خودش دارفانی را 
وداع گفته درحیرت نمی شدم چون ماهم روز 
و حالی بهتر از او نداشتیم. سامان متهم ردیف 
اول پرونــده در اظهارات ضد و نقیضی مدعی 
شد: »به خاطر خانه خیابان ایران زمین با مرد 
سالخورده، اختلاف پیدا کرده بودیم؛ قصد ما 
جنایت نبود فقط قرار شد تا او را با کلت کمری 
بترسانیم اما هنگامی که پزشک سرشناس و 
همســرش وارد خانه شد؛ پدر این پسر که به 
دلیــل مصرف مواد مخــدر در حالت طبیعی 
خود نبود با سلاح گرم به زن و مرد سالخورده 

شلیک کردند!.« 
 خدایش قرین رحمت کند.

یاردارد سرصید دل حافظ یاران
شاهبازی به شکار مگسی می آید

نوشــته دکتر عبدالحمید حسین نیا، جراح و 
متخصص گوش، حلق و بینی

سید محی الدین 
حسینی ارسنجانی
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